
 A Man of Unmatched
Talent

یک ماراتن نفس گیر 
برای انتخاب

تنهایي و وحشت
در میان آب هاي آرام!

شهرام درخشان
عضو هیئت انتخاب بخش
مسابقه ملي

گفت و گو با كارگردان
مستند-داستانی »14 روز«

بدون شک ترس و هیجاني که میر عباس 
خسروی نژاد و عرفان قاسم پور در زمان 
ساخت مستند »چهارده روز« تجربه 
کرده اند بسیار منحصربه فرد است. زندگي 
دو هفته اي روي سکوهاي گازي آن هم 
وسط خلیج فارس چیزي است که شاید 
در این م ملکت هفتاد میلیوني تجربه 
کنندگانش به 100 هم نرسند.
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تجلیل از
نابغه سینمای معاصر 
مستند »میشائیل هانكه«

امروز در سینما فلسطین 

پرونده امروز    مروری بر كارنامه 
فیلمسازان جنوب
        همراه با یادداشتی از
سید مرتضی نعمت زاده
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نشریه روزانه هفتمین جشنواره بین المللی فیلم مستند ایران - سینما حقیقت

Felestin & Sepideh Theaters
Tehran 10-17 Dec 2013 
The 7th CINEMA VERITE Iran International Documentary Film Festival

شماره چهارم
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ت
ستند ایران - سینما حقیق

شنواره بین المللی فیلم م
هفتمین ج

19 تا 26 آذر 92  تهـــــــران 
سطین - سینما سپیده

 سینما فل
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سی تولد جشنواره  

سينمايي در جنوب

The Birth of
South Film Festival

It is supposed to show the se-
lected films of the Cinema Ver-
ite Festival in Abadan for the 
first time. We hope that such 
event can take more steps to-
ward stabilizing the Cinema of 
South. I think it is a unique op-
portunity to discover talented 
people and achieve the region 
residents’ full potentials in art. 
We also hope that we can con-
tinue holding this festival annu-
ally. Undoubtedly, we are going 
to use the potentials of other 
film festivals in the path of hold-
ing this independent festival.        

مهمانان راضي  به خانه برمي گردند
سومين روز جشنواره سينما حقيقت ميزبان علاقه مندان بي شمار و چهره هاي آشنا بود. مهمانان 

از كيفيت خوب فيلم ها و كارگاه هاي آموزشي ابراز رضايت مي كنند

سـومین روز هفتمین دوره جشـنواره حقیقت با نزدیک شدن به روزهاي تعطیل آخر هفته میزبان میهمانان 
و علاقه مندان بیشتري بود. حجت االله ایوبي رئیس سازمان سینمایي، هوشنگ گلمكاني سردبیر مجله فیلم، 
انوپاما سرنینواسان مدیر جشـنواره زنان دهلي و سیروس الوند از جمله چهره هایي بودند كه درسومین روز 

برپایي  جشنواره براي دیدن فیلم ها حاضر شدند.

  جشنواره امسال متفاوت است
ش��هرام میراب اقدم، کارگرداني اس��ت که در جشنواره امسال فیلم »گرمابان« را در بخش مسابقه ملي و بین الملل دارد. او 
را در حال خروج از سالن یک سینما فلسطین در میان جمعیت زیادي که در سالن اصلي تجمع کرده بودند، پیدا کردم. 
میراب اقدم درباره فیلم هاي جشنواره مي گوید: » مستند ها به نظرم خیلي خوب هستند، مخصوصا در بخش بین الملل چند 
کار دیدم که ش��اید تا چند وقت پیش حتي تصور دیدنش��ان را نداش��تم اما خوشبختانه در این جشنواره آنها را دیدم.« او  
که هر سال  یا به عنوان تماشاچي یا شرکت کننده در جشنواره حضور دارد، جشنواره امسال را متفاوت تر از سال هاي قبل 
مي داند و توضیح مي دهد: »فکر مي کنم امسال جشنواره خیلي متفاوت تر است، فیلم هاي خیلي بهتري مي بینیم. مثلا فیلم 
اسکار که دیروز پخش شد، به نظرم فیلم خوبي بود. امیدوارم جشنواره سال دیگر از این هم بهتر بشود.« وقتي مي پرسم 
که چقدر امکان دارد امسال جایزه ببرد، مي خندد و مي گوید: »قبلا هم در جشنواره فیلم حقیقت فیلم داشتم، اما جایزه 
نگرفته ام. در بخش بین الملل فیلم هاي خوبي حضور دارند،  حال این که قرعه به نام چه کسي بخورد و داوران از کدام فیلم ها 

خوششان بیاید، معلوم نیست.«
  جا براي نشستن نبود

سمانه همداني از مستندسازاني است که در کارگاه هاي تحقیقاتي پژوهشي جشنواره حقیقت شرکت کرده است، او درباره 
کارگاه »بیان شخصي در فیلم مستند« که  در سومین روز جشنواره برگزار شد، مي گوید: »من فقط در کارگاه امروز شرکت 
ک��ردم،  کارگاه صب��ح برایم خیلي مفید بود، چون آقاي برو دیدگاه  جدیدي را مطرح مي کردند و خوب هم مي توانس��تند 
مطالب را انتقال بدهند. او درباره مدرس��ه س��ینمایي در دانمارک صحبت کرد، این که در آنجا چطور با دانشجوها برخورد 
مي کنند، روند فیلمسازي مستند براي دانشجو چطور است و خب، این ها برایم خیلي جالب بود. کارگاه دوم آقاي اصلاني 
هم به نظرم خوب بود، چون با دیدگاه شرقي بیان شخصي در فیلم مستند را برایمان تشریح کردند.« همداني استقبال از 
کارگاه ها را خوب توصیف مي کند و توضیح مي دهد: »حتي در کارگاه بعدازظهر جا براي نشستن نبود، خیلي از افراد حاضر 
ایستاده و عده اي روي پله ها نشسته بودند. من بین کساني که به کارگاه آمده بودند، حتي چند مستندساز حرفه  اي دیدم 

که در جشنواره امسال فیلم دارند.«
  غرفه كوچک فیلم و كتاب

س��الن اصلي سینما فلسطین محل تجمع کساني اس��ت که منتظر دیدن فیلم ها هستند یا کساني که بعد از تمام شدن 
نمایش فیلم ها مي خواهند درباره آن ها با همدیگر گفت وگو کنند، اما در گوشه همین سالن غرفه کوچکي برپا شده که در 
آن فیلم هاي مستند، فیلم هاي آموزشي و کتاب هایي درباره مستندسازي، فیلمنامه نویسي و... که به همت مرکز گسترش 

سینماي مستند و تجربي تهیه شدهاند، به فروش مي رسد.

نگاه اول

پيام ها
رويداد

امس��ال براي سینمادوستان آباداني س��ال ویژه اي 
خواه��د بود. ب��رای اولین بار قرار اس��ت فیلم های 
برگزیده جشنواره سینما حقیقت بعد از اتمام آن، 
در ش��هر آبادان به نمایش درآیند. گامي در جهت 
بازگش��ت آبادان و جوانان هنرمندش به صف اول 
س��ینماي ایران. آبادان شهری هنرمندخیز است و 
حض��ور هنرمندان آباداني در س��ینماي ایران طي 
دوره هاي مختلف بسیار چشمگیر بوده است. حالا 
پس از دوره اي کوتاه فترت به نظرم این فرصت خوبی 
برای کشف استعدادها و  بالفعل کردن توانایی های 
هنری س��اکنان منطقه اس��ت. امیدوارم بعد از این 
جشنواره، بتوانیم شاهد اتفاق هاي خوبي در آبادان 
باشیم. نزدیک به یک هفته به برگزاری این جشنواره 
در آب��ادان مان��ده و ما در ای��ن روزها با تبلیغات در 
نشریات دانشجویی و روزنامه های شهری و همینطور 
پخش تیزر در صداوسیمای خوزستان سعی داریم 
مردم را از برگزاری این جش��نواره باخبر و آنها را به 
استقبال از آن دعوت کنیم. فکر کنم تا حدي موفق 
هم بوده ایم و بس��یاري از آباداني هاي علاقه مند به 
سینما براي آغاز این اتفاق سینمایي مهیا شده اند. 
درنظر داریم در این جشنواره بعد از پخش هر فیلم 
نشست های نقدوبررسی با حضور فیلمسازان برگزار 
کنیم. تجلیل از هنرمندان برجسته خوزستانی به 
ویژه ناصر تقوایی هم یکی از برنامه های این جشنواره 
در آبادان خواهد بود. از تعداد زیادی از هنرمندان هم  
دعوت کرده ایم در این جشنواره حضور داشته باشند 
و قرار اس��ت در خلال برنامه های جشنواره همراه با 
مدیران از مناطق دیدنی اس��تان خوزستان بازدید 
کنند. البته قرار اس��ت علاوه بر فیلم های برگزیده 
جش��نواره حقیقت، فیلم های جنوبی که پیش تر 
در جش��نواره های مختلف شرکت داشته اند هم به 
نمایش درآیند. سعی داریم با مدیران جشنواره فجر 
گفت وگوهایي انجام دهیم تا فیلم های برگزیده این 
فستیوال را هم بتوانیم در این شهر نمایش دهیم. در 
مجموع در روزهاي آینده شاهد تب و تاب سینمایي 
قابل توجه��ي در آبادان و دیگر مناطق خوزس��تان 
خواهیم بود. امیدواریم با رایزنی های مختلف بتوانیم 
هر ساله جشنواره داخلی جنوب را به صورت مداوم 
پ��ي بگیریم. قطع��ا در راه برگزاری این جش��نواره 
مستقل، از پتانسیل های فستیوال های فیلم دیگر 
هم استفاده خواهیم کرد. هفته آینده قلب سینماي 

مستند ایران در آبادان خواهد تپید. 

آقایان علیرضا و مهدي نادري  با نهایت تاسف و تاثر، درگذشت نابهنگام زنده یاد سینا نادري را
به شما و خانواده محترمتان تسلیت مي گوییم، براي آن مرحوم غفران واسعه الهي

و براي بازماندگان صبر و شكیبایي مسئلت مي كنیم.
 روابط عمومي جشنواره بین المللي سینما حقیقت

هوالــباقي
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در حال حاضر اگرچه فیلم های 
مستند خوبی ساخته می شود، 
اما متاسفانه امکانات اندکی برای آنها 
در نظر گرفته می ش��ود. از سویی با 
وجود س��الن ها و س��انس های خالی 
س��ینما، باز هم س��ینمای مس��تند 
ب��دون مخاط��ب باقی می مان��د. به 
اعتقاد من زمان آن فرارسیده تا برای 
آشنایی مخاطب با فیلم های مستند، 
بسترس��ازی های لازم انج��ام ش��ود. 
مطمئنا اگر نمایش فیلم مس��تند به 
طور منظم برنامه ریزی شود، قطعا با 

استقبال مردم مواجه خواهد شد. 

محمد تهامي نژاد

عليرضا رئيسيان 

على سرتيپى

بعد از جشنواره فیلم كوتاه تهران ، سینما حقیقت دومین جشنواره اي است كه با حضور رئیس جدید سازمان 
سینمایي برگزار مي شود. حجت االله ایوبي روز گذشته به سینما فلسطین آمد و از نزدیک با روند برپایي جشنواره 
هفتم آشنا شد. برنامه هاي او و محمد مهدي طباطبایي نژاد،  فیلمسازان را به آینده بهتر جشنواره سینما حقیقت 

و مستندسازي بیش از پیش  امیدوارتر كرده. گفت و گوي نشریه روزانه با ایوبي را فردا مي خوانید.

رئيس در فلسطين

علاقه مندان کارگاه هاي آموزشي مطلع باشند که امروز این سمینارها 
برگزار نمي شوند و از فردا ش��نبه )۲3 آذرماه(  طبق روال روزهاي 
قبل از س��رگرفته مي شوند. شنبه دو کارگاه در موسسه فرهنگي 
صبا برگزار مي ش��ود که موضوع اولي استفاده خلاقانه از آرشیو در 
فیلم مستند اس��ت. این کارگاه ساعت 10 صبح شروع مي شود و 
سه س��اعت ادامه خواهد داشت. ترزا اوبرایان، عضو هیات انتخاب 
جشنواره اوپن سیتی لند کشور انگلستان در این کارگاه تجربیاتش 
را ارائه مي دهد. ساعت 14 هم کارگاه پیش تولید تا پخش با حضور 
کلاوس اشتاین یک آلماني برپا خواهد شد. اشتاین یک مستندساز 
و اس��تاد دانشگاه مونیخ آلمان اس��ت. رائد فریدزاده مدیریت این 
جلسه ها را برعهده دارد. آخرین کارگاه هاي جشنواره هفتم سینما 
حقیقت هم روز یکشنبه )۲4 آذر ماه( در دو نوبت صبح و عصر برپا 
مي شود. کارگاه صبح که از ساعت 10 آغاز خواهد شد، درباره حقایق 
دیجیتال در سینماي مستند با حضور حمید رسولي است. هارون 
یشاشایی و کتایون شهابی در کارگاه عصر درباره شیوه های نوین در 

توزیع آثار مستند سخن خواهند گفت.  

مستندهاي »الفباي سیاس��ت« و »ما همه سربازیم« یک 
بار دیگر در جش��نواره به نمایش درمي آیند. اولي به خاطر 
اس��تقبال زیاد و دومي به دلیل برطرف ش��دن نقص فني. 
»ما همه سربازیم« ساخته مهدي قربان پور که روز گذشته 
نمایش آن با نقص فني روبه رو ش��د، امش��ب س��اعت ۲۲ 
در س��الن شماره ۲ فلس��طین بعد از پایان پخش دو فیلم 
»دلتنگي هاي یک ش��هر« و »روده« ب��ه نمایش درمي آید. 
»ما همه سربازیم«، درباره تاریخ سربازی از سال 1304 تا 
1357 در ایران است و سه دهه تاریخچه سربازی را در ایران 
روایت میکند. در این مس��تند آیت االله هاشمي رفسنجاني، 
هوشنگ گلمکاني و برخي دیگر از چهره هاي شناخته شده 
حضور دارند. فیلم رفع توقیف ش��ده »الفباي سیاست« هم 
به دلیل اس��تقبال زیاد روز دوشنبه ۲5 آذر ساعت 13 در 
سالن شماره 1 فلس��طین مجددا به نمایش درمي آید. این 
فیلم را  محمدرضا اکبري درباره محمود احمدی نژاد، جرج 

بوش و هوگو چاوز با زباني طنز ساخته است. 

«الفباي سياست» و  «ما همه سربازيم»امروز كارگاه تعطيل است

گفته ها
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سرمایه گذاری بر روی فیلم های 
مستند مس��تلزم سرمایه گذاری 
بر روی آثار پژوهشی این بخش است. 
در سال های اخیر نیز شاهد تعداد کمی 
کتاب در این زمینه بوده ایم، به طوری 
که در 110 س��ال اخیر و تا س��ال 57 
کمتر از 10 کتاب در مورد س��ینمای 
مستند منتشر ش��د. متاسفانه آرشیو 
فیلم های مستند بر روی پژوهشگران 
آزاد بس��ته مانده و امکان دسترسی به 
این آرشیوها به سختی فراهم می شود. 

بعد از ثب��ت تولیدات باکیفیت و 
نمایش صحی��ح و موفق فیلم ها، 
بای��د به مخاطب��ان این س��ینما توجه 
ش��ود. اگر بح��ث اس��تمرار در نمایش 
وجود داشته باش��د، آن زمان می توانیم 
مخاطبان را دس��ته بندی کرده و مورد 
ارزیابی قرار دهیم، زیرا سینمای مستند 
سینمای عامه پسند نیست. در همه نقاط 
دنیا س��ینمای مستند به عنوان یکی از 
الگوهای نمایشی در کانال های خاص و 
به صورت کاملا برنامه ریزی شده مورد 

توجه قرار مي گیرد.

حجت االله ایوبی
رئیس سازمان سینمایی

بررسی فیلم های 
»حاج كاظم« و

»نشستن بین دو صندلی«

گفت و گوی شادمهر 
راستین با محمدرضا 

اصلانی، مستندساز

گفت و گو

پرونده ای برای مستند پرتره، همراه با گفت و گو با جمشید مشایخیو فردا در                              :

كاور استورىسينما ى ايران

فردا در نشريه روزانه مى خوانيد

061007

و فردا در                              :و فردا در                              :و فردا در                              :و فردا در                              :و فردا در                              :و فردا در                              :
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يك شب با برگزيدگان جايزه بزرگ شهيد  آويني در جشنواره بين المللي حقيقت

شب آويني 

عاشقانه هاي
ابراهيم در جنگ

فيلمي براساس
منابع روايت فتح

وين جبهه دوم
جنگ بود

دومین جلسه نقد و بررسي  هفتمین جشنواره مستند حقیقت، با نام »شب آویني« به بررسي آثار برگزیده چهارمین دوره جایزه 
بزرگ شهید آوینی اختصاص پیدا کرد؛ جلسه اي که به دلیل غیبت مهرزاد دانش، بدون منتقد برگزار شد. مستند »ابراهیم در آتش« 

با حضور یکي از کارگردانان این فیلم در جلسه مورد بحث قرار گرفت.
 كیوان علي محمدي: امید بنکدار در س��فر بود و نتوانس��ت به این جلسه بیاید. آشنایي من و امید با ابراهیم اصغرزاده قبل از 
ساخت فیلم کوتاه بود. او یکي از مستندسازان قدیمي بود و ما او را دوست داشتیم. دلمان مي خواست این مهر و علاقه خودمان را 
در قالب یک فیلم مستند دربیاوریم. ابراهیم اصغرزاده علاوه بر اینکه مستندساز برجسته اي است، شخصیت و نگاه مثبتي دارد، بدون 
خط کشي به آدم ها نگاه مي کند و ... درواقع مي خواستیم نشان دهیم که مي شود رزمنده جنگ باشي و کسي که شبیه تو نیست را 
بپذیري. من و امید تلاش کردیم از نگاه کلیشه اي فاصله بگیریم. نوشین خدامي، همسر شهید اصغرزاده، کمک  زیادي در ساخت 
این مستند به ما کرد. باید از ایشان و اعتمادي که به ما کردند تشکر کنم. زماني که خانم خدامي نامه هاي عاشقانه خودشان با آقاي 
اصغر زاده را در اختیار ما گذاشتند، تلاش کردیم تا بعُد عاشقانه زندگي این شهید را هم در مستند به نمایش بگذاریم و کاري کنیم 

تا فیلم نگاهي واقع بینانه تري به زندگي این شخصیت داشته باشد.

محمدحسین مهدویان دومین کارگرداني بود که پس از کیوان علي محمدي درباره مستند داستانی »آخرین روزهای زمستان« 
در جلسه شب آویني صحبت کرد.

 محمدحسـین مهدویان: س��ال 78 زماني که حبیب اله والي نژاد پیش��نهاد داد راجع به این مستند کار کنیم علاقه 
چنداني به ساخت آن نداشتم، چون بیشتر مستندهایي که در زمینه جنگ ساخته مي شد، کلیشه اي بود. قبل از ساخت 
مس��تند، ش��هید باقري را به عنوان فرمانده جنگ مي شناختم. اما بعد که تصمیم گرفتم این مستند را بسازم، به والي نژاد 
گفتم باید فکر کنیم ببینیم چطور مي توانیم راجع به فرمانده اي که سي سال پیش شهید شده فیلم بسازیم. این مستند 
چهاردهمین اثرم بود و به لحاظ فرم با مس��تندهاي قبلي ام تفاوت داش��ت. مستند داس��تاني را براي روایت زندگي شهید 
باقري انتخاب کردیم. بیشتر بخش هاي فیلم بازسازي شده وقایع گذشته است. مستند روایت فتح شهید آویني، منبع اصلي 
بازسازي هاي ما بود. از روي این مستند نحوه فیلمبرداري در آن زمان، نوع میزانسن ها، لنز دوربین و واکنش فیلمبردار در 
زمان هایي که اتفاقي مي افتاد را متوجه شدیم. تلاش کردیم تا بخش هاي بازسازي شده ما شبیه به فیلم هاي آن دوران بشود.

س��ومین مس��تند که جایزه ویژه را در جشنواره شهید آویني کسب کرده بود، در حالي مورد بررسي قرار گرفت که حجت اله ایوبي 
رئیس سازمان سینمایي و مهدي طباطبایي نژاد مدیرعامل مرکز گسترش سینماي مستند و تجربي و دبیر هفتمین جشنواره سینما 

حقیقت در این جلسه حضور داشتند.
 مصطفي رزاق كریمي: براي تحصیل به اتریش رفته بودم  که متوجه ش��دم مجروحان جنگي را براي درمان به آنجا اعزام 
کرده اند. وقتي متوجه این اتفاق شدم با دوربیني که داشتم به بیمارستان رفتم و لحظات را ثبت کردم. اصلا فکر نمي کردم که 
روزي آن تصاویر تبدیل به فیلم شود. زمان جنگ ایران و عراق در ایران نبودم؛ اما به نظرم وین جبهه دوم بود. برادرم کسي بود که 
پیشنهاد داد این فیلم را بسازم و شبکه یک هم از ما حمایت کرد. بعد از آن دنبال افرادي گشتم که تصویرشان در این فیلم هاي 
آرشیوي وجود داشت. سي سال از آن واقعه گذشته بود و عده اي شهید شده بودند. تدوین این مستند نزدیک به هشت ماه طول 
کشید. به نظرم سینماي مستند ما از دوران آویني به بعد صعودي نداشته است. موضوع جنگ یک واقعیت است، اتفاق بسیار 

مهمي افتاده است و این جانبازان هنوز هستند. به نظرم باید به این بخش بیشتر بپردازیم و نگذاریم این واقعه فراموش شود.
 مرتضي رزاق كریمي: به نظر من بحث دفاع مقدس فقط بحث این 8 سال نیست، روحیه اي است که مردم ایران باید آن را 
حفظ کنند. تاریخ ما پر از رشادت ها براي حفظ فرهنگ است. ما نیاز داریم تا این ارزشها و اتفاقات حفظ بشود. کشورهایي مثل 

ژاپن که نزدیک به 70 سال از واقعه بمب هیروشیماي آنان مي گذرد، هنوز درباره این رویداد فیلم مي سازند.

  ابراهیم در آتش
  مجري: حمیده كیهان پیردهي

  میهمان: كیوان علي محمدي /كارگردان
  موضوع مسـتند: زندگی و آثار  شـهید 

ابراهیم اصغرزاده، مستندساز

  آخرین روزهاي زمستان
  مجري: حمیده كیهان پیردهي

  میهمان: محمدحسین مهدویان / كارگردان
  موضوع مستند: زندگی شهید غلامحسین افشردی 
معروف به حسن باقری، فرمانده جوان اطلاعات عملیات 

و بنیان گذار اطلاعات رزمی در جبهه  جنوب.

  خاطراتي براي تمامي فصول
  مجري: حمیده كیهان پیردهي

  میهمانان: مصطفي رزاق كریمي /كارگردان
 مرتضي رزاق كریمي /تهیه كننده

  موضوع مسـتند: در سـال 1362 پایتخت كشور 
اتریش، شـهر وین، میزبان مجروحـان جنگی بود كه 
بـرای دوره درمان و بهبودی به آنجا اعزام شـدند. این 
مجروحان در جنگ تحمیلی عراق علیه ایران صدمات 

شیمیایی جبران ناپذیری را متحمل شده  بودند. 

زهرا نجفى

The Avini
Night 
The review meeting of 
the 3rd day was held in 
three separated parts 
in Cinema Felestin 
yesterday. One of the 
meetings was held in 
the absence of Mehrzad 
Danesh, as film critic. 
The main subject was fo-
cused on reviewing the 
selected works of the 
4th Shahid Avini Grand 
Prize. ‘Abraham in Fire’, 
‘The Last Days of Winter’ 
and ‘Memories for All 
Seasons’ were among 
those films which were 
reviewed. The last film 
was also reviewed by 
the presence of Hojatol-
lah Ayoubi and Mehdi 
Tabatabaei Nejad.   

نشست ها
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آرنه برو، استاد دانماركي سينما در سمينار بيان شخصي در فيلم مستند 
از شيوه كار با دانشجويان مدرسه سينماي دانمارك گفت 

جلسه پرسش و پاسخ درباره بيان شخصي در فيلم مستند ديروز با حضور 
آرنه برو و محمدرضا اصلاني برگزار شد

نگاه شرقي، نگاه غربيتجربه هاي دانماركي

سمینار بیان شخصی در فیلم مستند با حضور آرنه برو، استاد سینما از کشور دانمارک 
روز پنجش��نبه 1۲ آذر در موسسه فرهنگی هنری صبا برگزار شد. مدیریت جلسه را رائد 

فریدزاده بر عهده داشت.
  زبان مناسب سینما براي بیان مسائل اجتماعي

»آرنه برو« ابتدا پس از معرفی خود، س��ینما را زبان مناسبی برای بیان مسائل اجتماعی 
دانست. او سپس درباره سینمای مستند اروپا و به خصوص دانمارک سخن گفت: »جریان 
سینمای مستند و ژورنالیست از دل جنگ جهانی دوم به وجود آمد. در دانمارک از حدود 
30 سال پیش سینمای مستند تبدیل به تبلیغ و پروپاگاندا شد، از این رو مردم از مستند 
خسته و به سوی ش��وهای تلویزیونی و کمدی های سهل الوصول روی آوردند؛ اما بعد از 
مدتی جامعه نسبت به فیلم های مستند و اطلاع رسانی آن ها احساس نیاز کرد. برو این طور 
ادامه داد: »در سینمای مستند دو منفعت وجود دارد. اول برای جامعه بشری که نیاز به 

اطلاع رسانی دارد، دوم  برای هنرمندان که آنچه درونشان هست را بیان کنند.«
  پیام باید خوب منتقل شود

به عقیده »برو« حقیقت یک فکر برآمده از حس انس��ان اس��ت. او در این باره گفت: اگر 
هنرمند بتواند پیامش را به درستي منتقل کند روی مخاطب تاثیر می گذارد، حتی اگر با 
آن پیام موافق نباشد. کار هنرمند موافق کردن مخاطب با پیام نیست، بلکه تحت تاثیر قرار 

دادن اوست و این آن چیزی است که هنرمندان می خواهند.
  شیوه تعامل مدرسه سینمای دانمارك با دانشجویان 

این استاد سینما در ادامه شیوه تعامل مدرسه سینمای دانمارک با دانشجویان را تشریح 
کرد. »برو« گفت: ما در این مدرسه به کسی نمی گوییم چه چیزی خوب و یا چه چیزی 
بد است، بلکه از پیشینه خانوادگی دانشجوها برای خلق آثار هنری شان استفاده می کنم. 
ما باید بدانیم چه درکی از بشر و دانشجو داریم و باید به تجربیات یک فرد در زندگی اش 
بدون قضاوت ارج نهیم. باید بدانیم دانش��جو قبل از ورود به این مدرس��ه چه تجربیات و 
مشاهداتی داشته و چه درکی از جامعه دارد، اما باید بدانیم تاثیر جامعه روی افراد چطور 
خواهد بود. درباره این مس��ائل با دانش��جویان صحبت می کنیم تا توقع آن ها را دریابیم. 

می خواهیم بدانیم هنر از دل هنرمند بیرون می آید یا از طریق مدرسه تزریق می شود.«
  نمایش شش فیلم از مدرسه دانمارك

»برو« با نمایش بخش هایی از ۶ فیلم مستند که توسط فارغ التحصیلان مدرسه سینمایی 
دانمارک ساخته شده بود، به بیان دیدگاه هاي شخصی آن ها در فیلم پرداخت. او در ابتدا 
توضیحاتی درباره فیلمساز، پیشینه و سوابق خانوادگی آن ها  ارائه کرد و سپس به نقاط 
مش��ابه فیلم و زندگی شخصی فیلمساز پرداخت. نکاتی که هنرمند فیلمساز در زندگی 
تحت تاثیر آن ها بوده و با به تصویر کشیدن آنها روی مخاطب تاثیر گذاشته. این فیلم ها 
با رویکردهای مختلف حس های متفاوت را نشان می دهد؛ حس هایی که ناشی از تجربه 

فیلمساز در زندگی است مانند تنهایی، غربت، درد و رنج در کودکی و عشق. 

عصر روز پنجش��نبه 1۲ آذر جلس��ه پرسش و پاس��خ »بیان شخصي در فیلم 
مس��تند« با حضور محمدرضا اصلاني و آرنه برو برگزار شد. بیشتر پرسش هاي 
این نشست درباره مدرسه سینمایی دانمارک، شیوه فعالیت دانشجو و چگونگي 

رسیدن به بیان شخصی فیلمساز بود.
  پاسخ درباره مدرسه سینمایي دانمارك

آرنه برو، اس��تاد دانمارکي س��ینما در پاس��خ به یکي از حاضران که درباره مدرسه 
سینمایي دانمارک پرسیده بود، این گونه گفت: »مدرسه سینمایی دانمارک مخصوص 
نخبگان است. من در دپارتمان مستند تدریس می کنم. در این دپارتمان از هر نسلی 
فقط ۶ نفر پذیرفته می شود که باید در ابتدا پیشینه خانوادگی به همراه دو فیلمی که 
قبلا ساخته برای مدرسه ارسال کند. ما به دنبال استعداد و حساسیت های شخصی 
در هنرمند هستیم، حتی اگر در تحصیلات آکادمی موفق نباشد. برو ادامه داد: »من 
معتقدم دموکراسی یعنی اینکه هرکسی بتواند به آنچه استعدادش را دارد برسد. در 
مدرسه ما شاید فردی نتواند نامش را بنویسد؛ اما در کار دیگری مانند کار با دوربین 
خوب عمل کند. مسلم است دانش به بهتر شدن هنرمند کمک می کند و باعث کامل 
شدن هنر او می شود. تجربه من این است هر دانشجو به سطح متفاوتی از دانش نیاز 
دارد و استاد باید در میانه راه به آن بپیوندد. اینکه ما در مدرسه در ابتدا از دانشجو دو 
فیلم می خواهیم؛ یعنی او در این زمینه دانشی دارد و ما می خواهیم بدانیم این دانش 
را چگونه  و از کجا به دست آورده و استاد در واقع یک راهنما و هدایت کننده است.

  حرف آخر را خود دانشجو مي زند
 او با اشاره به فیلم هایي که در کارگاه صبح نشان داده بود، گفت: فیلم هایی که نمایش داده 
شد، محصول دانشجویان مدرسه ما بود. ما از آنها حمایت کردیم و مورد تشویق شان قرار 
دادیم اما حرف آخر را خود دانشجویان در فیلمهایشان مي زنند. نکته قابل  توجه اهمیتی 

است که ما به آزادی عمل دانشجو در موضوع و فرم می دهیم.
  بیان شخصی در فیلم مستند به روایت اصلاني

پس از پرس��ش و پاسخ مستندس��ازان با آرنه برو، محمدرضا اصلانی مستندساز و 
فیلمس��از برجسته کشورمان به تشریح بیان شخصی در فیلم مستند پرداخت. او 
گفت: »ابتدا باید واقعیت را ش��ناخت. واقعیت شیئیت ندارد، بلکه اتفاقی است که 
می افتد.« اصلانی ادامه داد: »ما در فیلم مستند می خواهیم اندیشه مان را از طریق 
سند منتقل کنیم. فیلمی که فیلمساز مستند می سازد، نشات گرفته از فردیت اوست، 
فردیتی که انس��ان از جهان می گیرد و با فردیت خود واقعیت را مطرح می کند.« 
 وی ادامه داد: سینمای مستند تصویر کردن خبر، گزارش و یا یک تحقیقات نیست. 
فیلم مستند مواجهه فیلمساز با جهان و موضوع است و این همان دیدگاه فیلمساز 
و بیان شخصی او در فیلم است.اصلانی افزود: »هنر امری است یکه و تکثیرپذیر و 

هنر بودن سینمای مستند در دید و بیان شخصی اوست.«

  موضوع: بیان شخصی در فیلم مستند
  مهمان: آرنه برو، استاد سینما از كشور دانمارك

  موضوع سمینار: پرسش و پاسخ درباره بیان شخصي در فیلم مستند
  مهمانان: محمدرضا اصلاني و آرنه برو

احمدرضا غنىكيميا شالباف

Danish 
Experience in 
Documentary Film 
The morning workshop of 
the 3rd day of the  
Cinema Verite Festival was 
held yesterday in Saba 
Cultural and Art Institute. 
The subject of seminar 
was focused on ‘Personal 
Expression’ in documen-
tary film. Arne Bro, master 
of cinema from Denmark, 
was present as the guest 
lecturer and Raed Faridza-
deh run the session. 

Eastern View, 
Western View
The evening workshop 
was also held on the same 
subject, but in the form 
of question and answer 
session. Mohammad Reza 
Aslani and Arne Bro were 
present as the guests. The 
questions were mostly 
focused on the method 
of students’ activity in 
the Cinema School of 
Denmark and the way 
through which filmmak-
ers can reach a personal 
expression.

كارگاه
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  جناب درخشـان، سـطح كیفـی آثـار دریافتی 
جشنواره امسال را چگونه دیدید؟

اگر بخواهیم نسبت آماری ببندیم متأسفانه کیفیت بسیاری 
از آثار در حد متوس��ط و پایین تر از متوسط بود. با این حال 
فیلم های دیدنی و دارای کیفیت نیز بیش��تر از آن بود که به 
عنوان هیئت انتخاب حق داشتیم انتخاب کنیم. و از این نظر 
جای امیدواری و دلگرمی دارد. اما اگر هم بخواهیم آثار ارسال 
ش��ده در هر بخش را در نظر بگیریم فکر می کنم فیلم های 
تاریخی و زیس��ت محیطی دارای کیفی��ت بهتری بودند تا 
آثاری که در بخش آیینی و دینی حضور داشتند. فیلم های 
جنگ و انقلاب نیز در این جش��نواره و در قیاس با دو بخش 

ذکر شده در حد میانه قرار می گیرند.  
 دربـاره شـكل داوری و رونـد انتخـاب فیلم های 

برگزیده كمی توضیح می دهید؟
امس��ال آثار ارسالی را به شکل فردی دیدیم. معمولاً این کار 
به صورت جمعی انجام می شود. با این حال در این دوره قرار 
بر این ش��د که ه��ر داوری به تنهایی فیلم ها را ارزیابی کند. 
حس��ن این کار در این بود که فرصت بیش��تری برای تماشا 
داشتیم. در نهایت نیز اعضاء هیئت انتخاب بنا به امتیازهایی 
که به هر اثر داده بودند جلسه ای تشکیل دادند و در ابتدا به 
فیلم هایی که امتیاز بیشتری گرفته بودند توجه شد و سپس 
به زمانی که برای هر بخش در نظر گرفته شده بود. مثلًا ما 
می توانستیم در بخش تاریخی فقط 150 دقیقه فیلم انتخاب 
کنیم. که البته زمان کمی اس��ت. بنابراین از میان آثاری که 
امتیاز بالاتری گرفته بودند می بایس��ت فیلم های کمتر، اما 
برت��ری را به عنوان آثار راه یافته به بخش مس��ابقه معرفی 
کنیم. البته گاهی از این دقایق به اصرار و پافشاری گذشتیم. 
دبیرخانه نی��ز همکاری کرد و کمی بیش از آن چه قرار بود 

توانستیم انتخاب کنیم.   
  آیا فرصت كردید همه فیلم ها را ببینید؟

مگر می شود فیلم ها را ندید؟ ما موظف به دیدن فیلم ها بودیم 
ن��ه ندیدن آنها! جای حیرت دارد اگر داوری بگوید فیلمی را 
ندیدم! برای تماش��ا و ارزیابی تمامی این آثار روزی بیش از 
14 یا 15 س��اعت وقت می گذاشتم. ماراتن تماشا بود! وقتی 
کس��انی به شما اطمینان می کنند نمی توانید با آسان گیری 
ب��ر خود، حق این تعداد فیلمس��از را زیر پ��ا بگذارید. حتی 
فیلم هایی که قبلًا هم دیده بودم را این بار با دیدی دیگر نگاه 
می کردم. و حتی مجبور می شدم برای دادن امتیازی دقیق تر، 

و برای مقایسه میان دو اثر،  فیلمی را دو بار ببینم.
 پس زمینه اجتماعی، اقتصادی و سیاسی اوضاع و 
احوال امروز كشورمان در فیلم ها مشاهده می شود یا 
اینكه فیلم ها در بستری انتزاعی از این شرایط ساخته 

شده اند؟
تا حدی بله و تا حدی نه! آثار مستند این دوره تماماً بازنمای 
آن چه در جامعه امروزمان می گذرد نبو،د اما نمایش گوشه ای 
و زاویه ای از بس��یار ابعاد و زوایای موجود هم غنیمت است! 
م��ا در پرداختن به بخش هایی ش��دیداً دچار ضعفیم. خلاء 
موجود هم چندان بزرگ و گسترده است که به چشم می آید 
و انکارپذیر نیست. با این توجه، ملاحظات و مرزبندی ها مانع 
جدی و اصل��ی پرداخت فراگیر و کامل می ش��ود. از طرفی 
باید به مستندس��ازان نیز حق داد. چرا که سرمایه گذاران و 
سفارش دهندگاه آثار مس��تند معمولاً دولتی و یا وابسته به 
بخش ه��ای دولتی ان��د و طبیعتاً حاضر نیس��تند به برخی 
از موضوعات پرداخته ش��ود. واهمه از انگ س��یاه نمایی و یا 
ترس هایی مشابه آن، باعث می شود که سرمایه گذاران رغبتی 
به مستندنمایی آثار در موضوعاتی خاص نشان ندهند. اهداف 
خ��ود را دنبال می کنند و ش��رایط خاص را مطرح می کنند. 
بخش خصوصی هم که عملًا در س��ینمای مس��تند جلوه و 

نمود برجسته ندارد. 
 انتخاب فیلم های بخش مسابقه برایتان دشوار بود؟ 

شهرام درخشان یكي از اعضاي هیئت انتخاب بخش مسابقه ملي هفتمین جشنواره سینما حقیقت است. او كار 
گزینش فیلم ها در بخش هاي دیني و آئیني، علمي و زیست محیطي و دفاع مقدس و انقلاب اسلامي را برعهده 

داشته. سراغ این مستندساز رفتیم و دیدگاهش را درباره كم و كیف فیلم هاي این سه بخش جویا شدیم.

ــهرام درخشان، عضو هيئت انتخاب بخش مسابقه ملي از كيفيت آثار جشنواره هفتم  ش
مي گويد. او معتقد است امسال اعضاي هيئت انتخاب به خاطر تماشاي فردي آثار فرصت 

بيشتري براي گزينش فيلم ها داشته اند

يك ماراتن نفس گير براى انتخاب

منظورم این اسـت كه فاصله فیلم ها به لحاظ كیفی 
آنقدر به هم نزدیک نبود كه شما را در انتخاب نهایی 

دچار مشكل كند؟
در بخش هایی نه! متأسفم که این را می گویم ولی حقیقت 
این است که بسیاری از این آثار برای انتخاب شدن جدال 
آفرین نبودند! وقتی در پایان کار با دو عضو محترم هیئت 
انتخاب جلسه ای تشکیل دادیم مجبور به مباحثه و جدل 
نش��دیم. بیش��تر آثار را همچون هم انتخاب کرده بودیم. 
گاه��ی و در مع��دودی از فیلم ها ممکن بود که یکی از ما 
بیش��تر یا کمتر امتیاز داده بود که آن هم چندان پرشمار 
نبود و در مجموع اختلاف رأی نداشتیم. مایل بودیم که به 
ما زمان بیش��تری برای انتخاب می دادند که مثلًا به جای 
۲00 دقیق��ه در یک بخش می توانس��تیم 300 دقیقه یا 
بیشتر حق انتخاب داشته باشیم اما باید پذیرفت که زمان 
جش��نواره و تعداد سانس های سینما را نیز می بایست در 
نظر داش��ت و همچنین فراوانی آثار نیز از طرفی کیفیت 
جش��نواره را تنزل می داد. بنابراین مجبور به انتخاب های 
محدودتری شدیم. در مجموع آنچه باعث اختلاف جدی و 

تردید در انتخاب باشد چندان وجود نداشت. 
 وضعیت آثار سینماگران جوان را چطور ارزیابی 

می كنید؟
توجه فیلمس��ازان ج��وان را به این نکته جل��ب می کنم که 
در انتخاب موضوعات ش��ان کمی پرمطالعه ت��ر و با زاویه دید 
گسترده تری عمل کنند. به عنوان مثال بیشترین آثار ارسالی 
در بخش دینی و آیینی امس��ال فقط و فقط به تصویر کردن 
مراس��م تاسوعا و عاشورا محدود می شد! مگر این دو روز تنها 
جلوه از دین اس��ت؟! آیا دین معنای��ی جز از عزاداری ندارد؟! 
آی��ا هیچ موضوعی دیگر از دین و یا آیین نمی توان پیدا کرد 
که قابلیت فیلم ش��دن داشته باشد؟! مستند دینی می تواند 
دامنه ای بس��یار وس��یع تر از آن چه امروزه س��رمایه گذاران 
می طلبن��د و مستندس��ازان می پذیرند دارد ک��ه یا به دلیل 
س��ختی کار و یا پیچیدگی معانی آن کس��ی حاضر نیس��ت 
بدان ها بپردازد. همین طور در بخش های دیگر مانند اجتماعی 
و تاریخی و جن��گ و انقلاب و... . کاش لزوم پرداخت بهتر و 

همه جانبه تر به این موضوعات بیش از این مطرح باشد.     

r.moghadam@alumni.ut.ac.irرضا مقدم

We Had Plenty of 
Time for Selecting 
Films This Year
Shahram Derakhshan, mem-
ber of the Selection Commit-
tee, talked about the qual-
ity of works selected for this 
year’s festival. He believes 
that the members of Selec-
tion Committee had got plen-
ty of time to make choices 
among the films, because 
they watched all the works 
individually. In an exclusive 
interview, he mentioned that 
unfortunately the quality of 
many works was low and 
under-average if we want to 
judge them based on statis-
tical comparison. “But, the 
hopeful and encouraging 
point is that we also had a 
considerable number of qual-
ified”, emphasized Derakh-
shan. He strongly belives that 
this festival is the only oppor-
tunity for documentary film-
makers to show their works.  

گفت و گو
ت و گو

گف



كاغذ بى خط
سيمرغ بلورين جايزه ويژه هيات داوران 

بيستمين جشنواره فيلم فجر

ناخدا خورشيد
جايزه يوزپلنگ برنزى از جشنواره فيلم 

لوكارنو/1988

رهايى
تنديس طلايى جشنواره فيلم 

سان فرانسيسكو در سال /1972
جايزه بزرگ فيلم هاى كودكان جشنواره  ونيز 

افتخارات

ناصر تقوایي یکي از استوانه هاي سینماي ایران است. شاید تنها سه یا چهار نام همتراز او در تاریخ سینماي ایران حضور داشته باشند. او را به عنوان یکي از سه 
چهره آغازگر موج نوي سینماي ایران مي دانند. مردي که یکي از بهترین فیلم هاي پیش از انقلاب را ساخت )آرامش در حضور دیگران( و یکي از بهترین فیلم هاي پس از انقلاب نیز نام 
او را به عنوان خالق حمل مي کند )ناخدا خورشید( هنرمندي که بهترین سریال پیش از انقلاب به اسم اوست )دایي جان ناپلئون ( و باني یکي از بهترین سریال هاي پس از انقلاب است 
)کوچک جنگلي(. فیلمسازي که در عرصه داستان نویسي  در دهه 04 توجه همه صاحب نظران را به خود جلب کرد و یکي از نام آوران موج نوي ادبیات جنوب لقب گرفت. فقط این ها 
نیست: »کاغذ بي خط«،  »نفرین« و یا »اي ایران« نمونه هاي دیگري از سبک این مرد فرهیخته و سرسخت سینماي ایران است. اما باز هم هست: این مرد هنرمند صریح اللهجه در عرصه 
سینماي مستد نیز نامي بلندآوازه دارد. آثاري چون اربعین،  باد جنوب، زار، مشهد اردهال و... از گنجینه هاي سینماي مستند ایران هستند. نشانه هایي از نگاه تیزبینانه و هنرمندانه با 
حفظ ملاک ها و معیارهایي که  استاندارد پژوهشي و مردمشناسي سینماي مستند ایران را  نیز ترقي داد این آثار در دیدار دوباره و پس از بیش از 4 دهه همچنان موثر و نافذ هستند. 
سند هایي از زندگي مردمان ایران در دهه 40 و 50. نمي توان کتمان کرد که در آثار سینمایي اش نیز وسواس و تقیدش به انعکاس دقیق و مردمشناسانه شرایط زندگي و جغرافیاي 
محل وقوع اتفاقات نیز ناشي از سابقه درخشان او در سینماي مستند هستند. او در سال ۶5 ناخدا خورشید را با اقتباسي از داستان مشهور همینگوي، درجغرافیاي بندر لنگه دهه 30 
ساخت. بازآفریني او از شرایط زیستي در دهه 30 این بندر جنوبي آن چنان دقیق و موشکافانه است که مي تواند به عنوان سقف باورپذیري تاریخي در یک فیلم سینمایي ایراني جایگاهي 

آرش خوشخوخدشه ناپذیر داشته باشد. یک سند مستند از زندگي مردم جنوب که با خلاقیت ناصر تقوایي بازآفریني شده است.  

زاويه ديد

ناصر تقوايى

متولد.........................1320
تحصيلات........... ديپلم رياضى
آغاز فعاليت هنرى....25سالگى

فيلم هاى مستند
تاكسى متر...................1345
بادجن........................1345
آرايشگاه آفتاب............1346
نانخورهاى بى سوادى......1346
نخل...........................1346
فروغ فرخزاد...............1346
رقص شمشير..............1346
اربعين.......................1349
مشهد قالى..................1350
زار (موسيقى جنوب)......1350
پنجشنبه بازار ميناب......1350
پيش..........................1376
تمرين آخر...................1383
باغ بهشت....................1385

فيلم هاى داستانى
 صادق كرده ................1350
آرامش در حضور ديگران ...1349
نفرين ........................1352
ناخدا خورشيد .............1365
اى ايران .................... 1368
كشتى يونانى ...............1377
كاغذ بى خط ................. 1380
زنگى و رومى............نيمه تمام
چاى تلخ...................نيمه تمام
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ن شده كارنامه 
ي از آثار تحسي

ي ناصر تقواي
مستندها

ن درباره 
ن كارگردا

ب اي
ت جذا

ت. رواي
ي اوس

هنر
ش به سينما و 

ي ا
ش ، علاقه مند

ي مستند
ساخته ها

ن عرصه را بخوانيد
ش به اي

ورود

هر فيلم برايم 
ت تازه

ي اس
تجربه ا

 شروع كار هنري با عكاسي 
 

س دوم ابتدای��ی بودم که دو اتف��اق برایم افتاد. 
م��ن کلا

ش در کویت کار می کرد 
ک همکلاس��ی داشتیم که پدر

ی
ک 

ش به عنوان س��وغاتی ی
و وقت��ی به ای��ران آم��د، برای

پروژکتور هشت  میلی متری آورد و مقداری هم فیلم. آن ها 
فیلم های کوتاه کمدین  ها بودند. دیدن همین فیلم ها من 
را به س��ینما علاقه مند کرد. ضمن این که همان زمان در 
س های نقاش��ی، موسیقی، خطاطی 

مدرس��ه برای ما کلا
س های مدرسه مان 

و... می گذاش��تند. یعنی این ها جزو در
بود و در کارنامه هایمان منظور می ش��د. نقاشی ام بد نبود 
ص در س��یاه قلم مهارت داش��تم، بنابراین معلم 

و به خصو
ک دوربین عکاس��ی به من هدیه داد. از این 

نقاشی مان ی
دوربین ه��ای جعبه ای بود که آن زم��ان در بازار 10-15 
تومان قیمت داش��ت. فیلم ۶ در ۶ هم رویشان می خورد. 
ش ه��م لفاف کاغذی داش��ت. کداک این ها را مجانی 

دور
ش بالا ب��رود. در اصل این 

می فرس��تاد تا مص��رف نگاتیو
ش ن��زده بود. من با همین دوربین 

دوربین ها را برای فرو
ش��روع به عکاس��ی کردم. بعدها تا دوره دیپلم به ش��کل 
س ش��ده بودم. عادتمان این بود که 

س کلا
رس��می عکا

گ« می ش��دیم و به 
ک »گن

روزهای تعطیل به اصطلاح ی
خارج از ش��هر می رفتیم و در همه این برنامه ها، عکاسی 
س ها را دارم. البته عکاسی 

برعهده من بود. هنوز هم آن عک
ش نبود؛ اما باعث ش��د تا من کم کم با 

ب��ه معنای هنری ا
عکاسی آشنا ش��وم. بنابراین سابقه عکاسی جدی من به 
قبل از سینما برمی گردد. ۲3 -۲۲ سالگی به سینما آمدم؛ 
اما قبل از ۲0 سالگی به شکل حرفه ای عکاسی می کردم. 

  دانشگاه نرفته ام  
اکثر اطلاعاتی که درباره من مخصوصا از سابقه  تحصیلاتم 
وجود دارد، اش��تباه است چون اصلا دانشگاه نرفته ام در 
حالی که خیلی ها فکر می کنند من فارغ التحصیل رشته  
ادبیات و زبان فارسی از دانشگاه تهران هستم. من دیپلم 
ریاضی دارم و معدلم هم حدود 10 بوده. رش��ته  ریاضی 
را هم از این جهت انتخاب کردم، چون ریاضیاتم ضعیف 

بود، می خواستم پایه  ریاضی ام قوی شود. 
 با فیلم دیدن سینما را یاد گرفتیم 

وس��ایل صوتی جدید خیل��ی کارها می کنن��د ولی جای 
کتابخوانی را نمی گیرند و این اش��کالی است که من امروز 
میان جوانان می بینم. ما با فیلم دیدن سینما را یاد گرفتیم 
و بس��یاری از فیلمسازان خوب ما کارشان را با مستند آغاز 
کردند اما ابزار جدیدی که الان موجود است، سهولتی دارند. 

 فیلم هایم به هم شبیه نیستند 
من در ایران خیلی سفر کردم. سینما باعث شد که این 
سفرها با آگاهی و نگاه دیگری انجام شود. فیلم های من 
ک 

ن��ه به لحاظ موضوع و نه ب��ه لحاظ جغرافیایی هیچ ی
شبیه هم نیستند و با یکدیگر متفاوت هستند. هیچ وقت 
کاری را ک��ه موفق بوده اس��ت مدل کار بع��دی ام قرار 
نداده ام؛ اتفاقا به ش��کل آگاهانه ای از آن فرار هم کرده ام. 
بعضی مدام خودش��ان را تک��رار می کنند، اما من در هر 
ک تجربه تازه اس��ت. 

س��نی که باش��م، هر فیلم برایم ی
ک فیلم پلیسی 

می خواس��تم فیلم پلیسی بس��ازم؛ اما ی
ک فیلم روانکاوانه ایرانی بسازم که برای جامعه 

ایرانی. یا ی
خودمان باشد و به همین دلیل »نفرین« را ساختم. این 
کار مهمی است که ش��اید با نسل ما در سینمای ایران 
ک هویت ایرانی پیدا کرد. 

ش��روع ش��د و فیلم هایمان ی
گ های دیگر 

فیلم های ما سال ها مدام از هویت ها و فرهن
ص و آواز را به 

تاثیر می گرفت،  مثلا عرب ها و هندی ها رق
ش را و 

ش بک
س��ینمای ما آوردند و فیلم های وسترن بک

هرکسی چیزی به سینمای ما داده بود، مردم هم این ها 
را دوست داشتند و می رفتند این فیلم ها را می دیدند؛ ولی 
از دهه 40 دیگر واقعا روحیه ایرانی و مسائل ایرانی وارد 
کار ما ش��د. اگر هم تعدادشان زیاد نیست به دلیل فشار 
سانسور است. سانس��ور در ایران با سینما شدت گرفت. 

سال 
شنواره ام

ستند ناصر تقوایي. در ج
ت براي تماشاي دوباره آثار م

ت مغتنمي اس
ت فرص

شنواره هفتم سینما حقیق
ج

ش درمي آیند. او 
ش جنبي به نمای

شهد قالی« امروز در بخ
سین شده او یعني »اربعین«، »باد جن« و »م

سـه فیلم تح
ش بلند بالاتر 

ستند
ت رسیده، كارنامه آثار م

ش كه تعداد كمي  فیلم در آن به ثب
ف كارنامه سـینماي داستاني ا

برخلا
ش به هنر سینما و عكاسي سخن 

ف درباره این آثار و همچنین نگاه
ت هاي مختل

س
ش

ت وگوها و ن
ت. تقوایي در گف

اس
ب او در این باره. 

گفته كه در این مجال مروري داریم بر تمام گفته هاي جال

تنظيم: مريم اميرپور
m

aryam
am

irpour@
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Each Film
 Is a

New Experience to Me
asser Taghvai’s docum

entaries are am
ong his m

ost adm
ired works. Here you 

can follow his interesting account of how he becam
e interested in cinem

a and 
what happened later. The 7th Cinem

a Verite Iran Docum
entary Film

 Festival is a 
unique opportunity to review Nasser Taghvai’s docum

entary works. As he says him
self, he 

has not got any academ
ic certificate and learnt about cinem

a through watching m
ovies. 

Taghvai believes that reading books is an im
portant factor which cannot be replaced by any 

other thing. “I’ve traveled across Iran for m
any tim

es. Cinem
a m

ade m
e look differently 

toward the things around m
e through m

y journeys. None of m
y works are sim

ilar to 
each other, regarding their subjects and geographical regions”, Taghvai em

phasized. He 
explained that each film

 is a new experience for him
, so he always escapes from

 repeating 
his previous works. Taghvai rem

arked that the background of docum
entary is m

ore related 
to geography and culture, but am

ong a large num
ber of docum

entaries m
ade during a 

year, you can rarely see a docum
entary film

 which totally attracts you. He indicates, “There 
are som

e film
m

akers who start to shoot a film
, as soon as they face with som

ething 
they suppose as reality. The worse thing is that they claim

 they’ve m
ade a realistic film

 
as docum

entary”. Taghvai also m
entioned Tokyo Festival, when Abbas Kiarostam

i had 
selected a few docum

entary film
s by Iranian film

m
akers based on his own taste. As he says, 

the interesting point was that a new generation of Japanese film
m

akers slept behind the 
door of m

ovie theaters in order to watch the next day’s film
s which were Iranian.     

N

برای این که گروه بیشتری از مردم با سینما ارتباط دارند 
تا با شعر و ادبیات. از آن طرف سینما هم به لحاظ بصری 
سند قوی تری است، چون در واقعیت شکل می گیرد، به 
همین دلیل همیشه نسبت به سینما سخت گیرترند. از 

طرف دیگر نگاه درستی هم وجود ندارد. 
ت 

 فیلم واقع گرا مستند نیس
گ 

زمینه فیلم مس��تند ارتباط بیشتري با جغرافیا و فرهن
دارد؛ اما کمتر فیلم مس��تندي در میان آثار زیادي که در 
طول س��ال ساخته مي ش��وند، ما را کاملا جذب مي کند. 
این فیلمس��ازها با اولین نمونه هایي که برخورد مي کنند، 
به صرف اینکه واقعیت است شروع به ضبط آن مي کنند. 
ک فیلم 

ک فیلم واقع گرا، به عنوان ی
حتي مدعي هستند ی

مستند ساخته اند. چه کسي گفته آن اجرایي که ضبط شده 
واقع گرایانه اس��ت که شما به آن سندیت مي دهید؟ مثلا 
یکي مراس��م سینه زني را ضبط کرده و معتقد است چون 
مردم چنی��ن کاري را انجام داده اند، کار اصیلي س��اخته 
اس��ت. من مطلقا این را قبول ندارم. چه کس��ي گفته آن 
س��ینه زني اصیل ب��وده؟ خود من وقت��ي بخواهم چنین 
کاري بکنم و در همان موردي که مثال زدید، از بین همه 
آن هایي که دیده ام اصیل تر را انتخاب مي کنم. اصالت تنها 
به معناي قدیمي  بودن نیست. اصالت بیشتر به معني بومي  
گ و جغرافیا 

ک فرهن
بودن است و اینکه هر واقعه اي در ی

چطور اتفاق مي افتد؟ به هر حال این موارد گاهي براي من 
مشکلاتي هم به وجود آورده است. 

ت اربعین  
 سرنوش

ک فستیوال موسیقي 
در مس��تند »اربعین« شاهد اوج ی

هستیم، در این مستند بهترین طبال هاي دنیا نوازندگي 
مي کنند و بخش��و )مداح بوشهري( که این نام مستعار 
ش انتخاب کرده مي خواس��ته از 

هن��ري را براي خ��ود
ش را آزاد کن��د. »اربعین« در 

قید و بن��د تعارفات خود
بوش��هر ضبط ش��ده و مخصوصا در آن سفري که این 
فیل��م را گرفتم، به تابس��تان برخوردم. ه��وا گرم بود و 
س هایش��ان را درآورده بودند. حالا چون بدون 

مردم لبا
س س��ینه زدن ممنوع است، بدون توجه به واقعیت، 

لبا
هر کاري که دلش��ان خواسته با این فیلم انجام دادند. با 
ک فیلم اصیل 

همین دس��تکاري و به همین سادگي، ی
ک فیلم قلابي تبدیل شد. حتي مي توانیم از دیدي 

به ی
وسیع تر به این مس��اله نگاه کنیم. هر وقت مي خواهیم 
بگوییم کالایي خوب نیست یا زیاد بد نیست مي گوییم 
»وطني« است. در مقابل این اصطلاح، واژه »ملي« را هم 
داری��م. چه تفاوتي بین ای��ن دو گونه وجود دارد؟ فیلم، 
س وطني محصولات داخل مملکت 

ادبیات، و حتي عک
ش 

است اما توانایي بیرون رفتن از مرزهاي فرهنگي خود
را ندارد. کدام فیلمفارس��ي را سراغ دارید که در خارج از 
مرزهاي ایران موفق شده باشد؟ اما فیلم هاي دیگري هم 
داریم که به آنها فیلم هاي فرهنگي مي گوییم و نه تنها به 
دلیل فرهنگي بودنشان بلکه به دلایل دیگري توانسته اند 
گ هاي دیگر فهمیده شوند و 

از مرزها گذر کنند، در فرهن
حتي طرفدار پیدا کنند. »هنر ملي« یعني همین. »هنر 
ملي« یعني مس��ائل بومي  جغرافیاي خودتان را طوري 
گ هاي دیگر هم فهمیده شوند. چرا 

بگویید که در فرهن
فیل��م »علي حاتمي« در خ��ارج از مرزهاي ایران از نظر 
برد ارتباطي موفق نیس��ت اما در جغرافیاي خودمان به 
س، چرا 

راحتي با آن ارتباط برقرار مي کنیم؟ ولي به عک
فیلم هاي »س��اتیا جیت راي« ک��ه اتفاقا در هند خوب 
ک مي شوند؟ 

ک نمي شوند، در دیگر کشورهاي دنیا در
در

او مي تواند مس��ائل بسیار اصیل هند را طوري بگوید که 
ک سرخپوست امریکایي هم آن را بفهمد. 

حتي ی
ت مادر

ت مستند »باد جن« با وساط
 ساخ

مس��تند »ب��اد جن« درباره  مراس��م خاص��ی در جنوب 
ایران اس��ت ک��ه در آن عده ای برای درمان کس��انی که 
دچار بیماری روانی هستند، موسیقی های مختلفی را با 

هفتمین جشنواره بین المللی فیلم مستند ایران - سینما حقیقت
19 تا 26 آذر 92  تهـــــــران 

 سینما فلسطین - سینما سپیده

Felestin & Sepideh Theaters
Tehran-01-17 Dec 2013 
The 7th CINEMA VERITE Iran International Documentary Film Festival



 شروع كار هنري با عكاسي 
س دوم ابتدای��ی بودم که دو اتف��اق برایم افتاد. 

م��ن کلا
ش در کویت کار می کرد 

ک همکلاس��ی داشتیم که پدر
ی

ک 
ش به عنوان س��وغاتی ی

و وقت��ی به ای��ران آم��د، برای
پروژکتور هشت  میلی متری آورد و مقداری هم فیلم. آن ها 
فیلم های کوتاه کمدین  ها بودند. دیدن همین فیلم ها من 
را به س��ینما علاقه مند کرد. ضمن این که همان زمان در 
س های نقاش��ی، موسیقی، خطاطی 

مدرس��ه برای ما کلا
س های مدرسه مان 

و... می گذاش��تند. یعنی این ها جزو در
بود و در کارنامه هایمان منظور می ش��د. نقاشی ام بد نبود 
ص در س��یاه قلم مهارت داش��تم، بنابراین معلم 

و به خصو
ک دوربین عکاس��ی به من هدیه داد. از این 

نقاشی مان ی
دوربین ه��ای جعبه ای بود که آن زم��ان در بازار 10-15 
تومان قیمت داش��ت. فیلم ۶ در ۶ هم رویشان می خورد. 
ش ه��م لفاف کاغذی داش��ت. کداک این ها را مجانی 

دور
ش بالا ب��رود. در اصل این 

می فرس��تاد تا مص��رف نگاتیو
ش ن��زده بود. من با همین دوربین 

دوربین ها را برای فرو
ش��روع به عکاس��ی کردم. بعدها تا دوره دیپلم به ش��کل 
س ش��ده بودم. عادتمان این بود که 

س کلا
رس��می عکا

گ« می ش��دیم و به 
ک »گن

روزهای تعطیل به اصطلاح ی
خارج از ش��هر می رفتیم و در همه این برنامه ها، عکاسی 
س ها را دارم. البته عکاسی 

برعهده من بود. هنوز هم آن عک
ش نبود؛ اما باعث ش��د تا من کم کم با 

ب��ه معنای هنری ا
عکاسی آشنا ش��وم. بنابراین سابقه عکاسی جدی من به 
قبل از سینما برمی گردد. ۲3 -۲۲ سالگی به سینما آمدم؛ 
اما قبل از ۲0 سالگی به شکل حرفه ای عکاسی می کردم. 

  دانشگاه نرفته ام  
اکثر اطلاعاتی که درباره من مخصوصا از سابقه  تحصیلاتم 
وجود دارد، اش��تباه است چون اصلا دانشگاه نرفته ام در 
حالی که خیلی ها فکر می کنند من فارغ التحصیل رشته  
ادبیات و زبان فارسی از دانشگاه تهران هستم. من دیپلم 
ریاضی دارم و معدلم هم حدود 10 بوده. رش��ته  ریاضی 
را هم از این جهت انتخاب کردم، چون ریاضیاتم ضعیف 

بود، می خواستم پایه  ریاضی ام قوی شود. 
 با فیلم دیدن سینما را یاد گرفتیم 

وس��ایل صوتی جدید خیل��ی کارها می کنن��د ولی جای 
کتابخوانی را نمی گیرند و این اش��کالی است که من امروز 
میان جوانان می بینم. ما با فیلم دیدن سینما را یاد گرفتیم 
و بس��یاری از فیلمسازان خوب ما کارشان را با مستند آغاز 
کردند اما ابزار جدیدی که الان موجود است، سهولتی دارند. 

 فیلم هایم به هم شبیه نیستند 
من در ایران خیلی سفر کردم. سینما باعث شد که این 
سفرها با آگاهی و نگاه دیگری انجام شود. فیلم های من 
ک 

ن��ه به لحاظ موضوع و نه ب��ه لحاظ جغرافیایی هیچ ی
شبیه هم نیستند و با یکدیگر متفاوت هستند. هیچ وقت 
کاری را ک��ه موفق بوده اس��ت مدل کار بع��دی ام قرار 
نداده ام؛ اتفاقا به ش��کل آگاهانه ای از آن فرار هم کرده ام. 
بعضی مدام خودش��ان را تک��رار می کنند، اما من در هر 
ک تجربه تازه اس��ت. 

س��نی که باش��م، هر فیلم برایم ی
ک فیلم پلیسی 

می خواس��تم فیلم پلیسی بس��ازم؛ اما ی
ک فیلم روانکاوانه ایرانی بسازم که برای جامعه 

ایرانی. یا ی
خودمان باشد و به همین دلیل »نفرین« را ساختم. این 
کار مهمی است که ش��اید با نسل ما در سینمای ایران 
ک هویت ایرانی پیدا کرد. 

ش��روع ش��د و فیلم هایمان ی
گ های دیگر 

فیلم های ما سال ها مدام از هویت ها و فرهن
ص و آواز را به 

تاثیر می گرفت،  مثلا عرب ها و هندی ها رق
ش را و 

ش بک
س��ینمای ما آوردند و فیلم های وسترن بک

هرکسی چیزی به سینمای ما داده بود، مردم هم این ها 
را دوست داشتند و می رفتند این فیلم ها را می دیدند؛ ولی 
از دهه 40 دیگر واقعا روحیه ایرانی و مسائل ایرانی وارد 
کار ما ش��د. اگر هم تعدادشان زیاد نیست به دلیل فشار 
سانسور است. سانس��ور در ایران با سینما شدت گرفت. 
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portant factor which cannot be replaced by any 
other thing. “I’ve traveled across Iran for m

any tim
es. Cinem

a m
ade m

e look differently 
toward the things around m

e through m
y journeys. None of m

y works are sim
ilar to 

each other, regarding their subjects and geographical regions”, Taghvai em
phasized. He 

explained that each film
 is a new experience for him

, so he always escapes from
 repeating 

his previous works. Taghvai rem
arked that the background of docum

entary is m
ore related 

to geography and culture, but am
ong a large num

ber of docum
entaries m

ade during a 
year, you can rarely see a docum

entary film
 which totally attracts you. He indicates, “There 

are som
e film

m
akers who start to shoot a film

, as soon as they face with som
ething 

they suppose as reality. The worse thing is that they claim
 they’ve m

ade a realistic film
 

as docum
entary”. Taghvai also m

entioned Tokyo Festival, when Abbas Kiarostam
i had 

selected a few docum
entary film

s by Iranian film
m

akers based on his own taste. As he says, 
the interesting point was that a new generation of Japanese film

m
akers slept behind the 

door of m
ovie theaters in order to watch the next day’s film

s which were Iranian.     

N

برای این که گروه بیشتری از مردم با سینما ارتباط دارند 
تا با شعر و ادبیات. از آن طرف سینما هم به لحاظ بصری 
سند قوی تری است، چون در واقعیت شکل می گیرد، به 
همین دلیل همیشه نسبت به سینما سخت گیرترند. از 

طرف دیگر نگاه درستی هم وجود ندارد. 
ت 

 فیلم واقع گرا مستند نیس
گ 

زمینه فیلم مس��تند ارتباط بیشتري با جغرافیا و فرهن
دارد؛ اما کمتر فیلم مس��تندي در میان آثار زیادي که در 
طول س��ال ساخته مي ش��وند، ما را کاملا جذب مي کند. 
این فیلمس��ازها با اولین نمونه هایي که برخورد مي کنند، 
به صرف اینکه واقعیت است شروع به ضبط آن مي کنند. 
ک فیلم 

ک فیلم واقع گرا، به عنوان ی
حتي مدعي هستند ی

مستند ساخته اند. چه کسي گفته آن اجرایي که ضبط شده 
واقع گرایانه اس��ت که شما به آن سندیت مي دهید؟ مثلا 
یکي مراس��م سینه زني را ضبط کرده و معتقد است چون 
مردم چنی��ن کاري را انجام داده اند، کار اصیلي س��اخته 
اس��ت. من مطلقا این را قبول ندارم. چه کس��ي گفته آن 
س��ینه زني اصیل ب��وده؟ خود من وقت��ي بخواهم چنین 
کاري بکنم و در همان موردي که مثال زدید، از بین همه 
آن هایي که دیده ام اصیل تر را انتخاب مي کنم. اصالت تنها 
به معناي قدیمي  بودن نیست. اصالت بیشتر به معني بومي  
گ و جغرافیا 

ک فرهن
بودن است و اینکه هر واقعه اي در ی

چطور اتفاق مي افتد؟ به هر حال این موارد گاهي براي من 
مشکلاتي هم به وجود آورده است. 

ت اربعین  
 سرنوش

ک فستیوال موسیقي 
در مس��تند »اربعین« شاهد اوج ی

هستیم، در این مستند بهترین طبال هاي دنیا نوازندگي 
مي کنند و بخش��و )مداح بوشهري( که این نام مستعار 
ش انتخاب کرده مي خواس��ته از 

هن��ري را براي خ��ود
ش را آزاد کن��د. »اربعین« در 

قید و بن��د تعارفات خود
بوش��هر ضبط ش��ده و مخصوصا در آن سفري که این 
فیل��م را گرفتم، به تابس��تان برخوردم. ه��وا گرم بود و 
س هایش��ان را درآورده بودند. حالا چون بدون 

مردم لبا
س س��ینه زدن ممنوع است، بدون توجه به واقعیت، 

لبا
هر کاري که دلش��ان خواسته با این فیلم انجام دادند. با 
ک فیلم اصیل 

همین دس��تکاري و به همین سادگي، ی
ک فیلم قلابي تبدیل شد. حتي مي توانیم از دیدي 

به ی
وسیع تر به این مس��اله نگاه کنیم. هر وقت مي خواهیم 
بگوییم کالایي خوب نیست یا زیاد بد نیست مي گوییم 
»وطني« است. در مقابل این اصطلاح، واژه »ملي« را هم 
داری��م. چه تفاوتي بین ای��ن دو گونه وجود دارد؟ فیلم، 
س وطني محصولات داخل مملکت 

ادبیات، و حتي عک
ش 

است اما توانایي بیرون رفتن از مرزهاي فرهنگي خود
را ندارد. کدام فیلمفارس��ي را سراغ دارید که در خارج از 
مرزهاي ایران موفق شده باشد؟ اما فیلم هاي دیگري هم 
داریم که به آنها فیلم هاي فرهنگي مي گوییم و نه تنها به 
دلیل فرهنگي بودنشان بلکه به دلایل دیگري توانسته اند 
گ هاي دیگر فهمیده شوند و 

از مرزها گذر کنند، در فرهن
حتي طرفدار پیدا کنند. »هنر ملي« یعني همین. »هنر 
ملي« یعني مس��ائل بومي  جغرافیاي خودتان را طوري 
گ هاي دیگر هم فهمیده شوند. چرا 

بگویید که در فرهن
فیل��م »علي حاتمي« در خ��ارج از مرزهاي ایران از نظر 
برد ارتباطي موفق نیس��ت اما در جغرافیاي خودمان به 
س، چرا 

راحتي با آن ارتباط برقرار مي کنیم؟ ولي به عک
فیلم هاي »س��اتیا جیت راي« ک��ه اتفاقا در هند خوب 
ک مي شوند؟ 

ک نمي شوند، در دیگر کشورهاي دنیا در
در

او مي تواند مس��ائل بسیار اصیل هند را طوري بگوید که 
ک سرخپوست امریکایي هم آن را بفهمد. 

حتي ی
ت مادر

ت مستند »باد جن« با وساط
 ساخ

مس��تند »ب��اد جن« درباره  مراس��م خاص��ی در جنوب 
ایران اس��ت ک��ه در آن عده ای برای درمان کس��انی که 
دچار بیماری روانی هستند، موسیقی های مختلفی را با 

من در ایران 
خیلی سفر كردم. 
ث شد 

سینما باع
كه این سفرها 

با آگاهی و نگاه 
دیگری انجام 

شود. فیلم های 
من نه به لحاظ 
موضوع و نه به 

لحاظ جغرافیایی 
ک شبیه 

هیچ ی
ستند و با 

هم نی
ت 

یكدیگر متفاو
ستند

ه

ریتم های متنوع می نوازند. این مستند از جمله فیلم هایی 
ش هایی 

اس��ت که برای تلویزیون س��اخته شده، ولی بخ
از آن از جمل��ه صحنه های��ی که م��ادرم، آواز کوتاهی را 
می خواند، حذف شده است. واژه  »باد« در زبان جنوبی به 
جماعت »اهل هوا« گفته می شود و در میان بیماری هایی 
که در بشر سراغ داریم تعداد زیادی کلمه باد وجود دارد 
که »باد جن« یکی از شدیدترین بیماری های روانی است 
و حتی احتمال خودکشی هم در آن وجود دارد. این فیلم 
ک جلسه  کاملا واقعی فیلمبرداری کردم، در حالی 

را در ی
که این گروه هیچ غریب��ه ای را درون خود راه نمی دهند 
ول��ی از آنجایی که آن ها مادرم را می ش��ناختند، زمانی 
ش آمده بود به من هم خبر 

ک��ه موردی برای درم��ان پی
س 

دادند تا بتوانم فیلمبرداری کنم. این فیلم در س��ویی
ش درمانی 

تاثیر زیادی داشت و کلینیکی برای چنین رو
با اس��تفاده از موسیقی به ویژه برای درمان کودکانی که 
در آفریقا دچار بیماری های روانی هستند، راه اندازی شد. 

چنین برنامه هایی گاهی همان گذشته هم ممنوع می شد 
و الان هم ممنوع اس��ت در حالی که ما باید ریش��ه های 
خودمان را بشناس��یم و بدانیم که این موسیقی ها برای 
درمان بیماری ها قابل استفاده هستند. گفتار مستند »باد 
جن« را احمد شاملو بر عهده داشت که وقتی به او گفتم 
این کار را انجام می دهد یا خیر، خیلی سریع قبول کرد. 
هر چند مجاز بود هر تغییری می خواهد در متن آن بدهد 

ض نکرد. 
اما واژه ای را عو

 
ت »تمرین آخر« 

ت ساخ
 روای

فرمی از یونس��کو آمده بود تا برای ثب��ت تعزیه در این 
س در تعزیه، 

س��ازمان باید فیلم 10 دقیقه ای درباره لبا
موس��یقی و ش��یوه بازیگری آن ساخته شود تا ضمیمه 
ک ثبت تعزیه ش��ود و ما به دلیل زمان کم، مجبور 

مدار
ک ساعته 

بودیم در حین تمرین برای ساخت فیلم بلند ی
درباره تعزیه این فیلم 10 دقیقه ای را هم بسازیم.

گ عكاسي ایران را جهاني كرد
جن

ستند ایراني
شگفتي ژاپني ها از فیلم هاي م

ک اثر تزیینی مثل 
س در ایران به عنوان ی

عک
نقاشی سابقه چندانی ندارد. قبل از انقلاب، 
»احمد عالی« و چند نفر دیگر عکاسان درجه 
ک بود. ولی دوره 

یکی بودند؛ اما تعدادشان اند
ت بین المللی پیدا کرد. 

گ عکاسی ایران حال
جن

س های 
ش از آن اصلا تصور نمی شد که عک

تا پی
ایرانی در این سطح در جهان منتشر شود. بعد 
س های هنری گرفته شد و دوباره 

از آن هم عک
غربی ها را با شکل دیگری از عکاسی ما آشنا 
کردند. حتی می توانم بگویم با این اتفاق خود 

ما نیز به مرور با عکاسی خودمان آشنا شدیم.

س 
سال قبل در فستیوال »توکیو« عبا

چند 
 

ش از کار 
کیارستمی چند فیلم مستند را با سلیقه  خود

ش داده 
مستندسازان انتخاب کرده بود تا در آنجا نمای

ب 
ب این بود که نسل جدید ژاپن ش

شود. نکته جال
ت در سالن می خوابیدند تا فردا فیلم ها را ببینند. 

پش
در یکی از نشست های مربوط به این فیلم ها، دختر 
جوانی از من پرسید شما کشور صنعتی ای نیستید 
س چگونه چنین سینمای رشدیافته ای دارید؟ و من 

پ
ک سوال پرسیدم آن هم این بود که 

فقط در جواب او ی
فیلمسازان ما با ابزاری فیلم می سازند که شما آن ها را 

ت؟
س فیلم های خود شما کجاس

می سازید، پ

1
2

ادامه در صفحه16

The 7th CINEMA VERITE Iran International Documentary Film Festival
Tehran 10-17 Dec 2013 
Felestin & Sepideh Theaters

شماره چهارم
جمعه 22آذر ماه 92 

9

شماره چهارم
جمعه 22آذر ماه 92  9

INTERVIEW

گفت و گو



شماره چهارم
جمعه 22 آذر ماه 92 

10

ت
ستند ایران - سینما حقیق

شنواره بین المللی فیلم م
هفتمین ج

19 تا 26 آذر 92  تهـــــــران 
سطین - سینما سپیده

 سینما فل

Felestin &
 Sepideh Theaters

Tehran 10-17 Dec 2013 
The 7

th CIN
EM

A VERITE Iran International Docum
entary Film

 Festival

 سـاخت این مسـتند با توجه به اینكه روي سكوهاي 
گازي انجام شده قطعا یک سري مشكلات خاص خودش 
را هـم داشـته، چند روز كار سـاخت این مسـتند طول 

كشیده است؟
سکوهاي گازي مخصوصا سکوي »QPS 1« که در مرز قطر قرار 
دارد و سکوي مرکزي محسوب مي شود و ما هم فیلم خودمان را 
آن جا ساختیم، داراي شرایط امنیتي خاصي هستند. به همین 
دلیل در س��ه مرحله روي س��کو رفتیم. بار اول تقریبا یک روز 
کام��ل آن جا بودی��م، ماه بعد چهار روز اجازه حضور داش��یم و 
تحقیقات مان را کامل کردیم و براي تصویربرداري هم نزدیک به 
دو هفته آن جا بودیم. البته در این مدت علاوه بر مس��تند »14 

روز« یک کار دیگر را هم فیلمبرداري کردیم. 
 چه شد كه به این سوژه رسیدید؟

حقیقت��ش ما براي انجام کار دیگري ب��ه آن جا رفته بودیم که با 
ش��خصي مواجه شدیم که قرار بود پس از دوره 14 روزه کاري اش 
براي عروس��ي به شهرش برود، ما هم این سوژه به ذهن مان خورد 
که ببینیم ش��رایط مرخصي رفتن او فراهم مي شود تا بتواند براي 
برگزاري عروس��ي اش به شهرش��ان برود یا نه. همزمان با شخص 
دیگري هم مواجه ش��دیم که مادرش درگذش��ته بود، اما به دلیل 

شرایط بد جوي نمي توانست براي مراسم ختم به مرخصي برود.
 چرا كار را مستند محض نساختید؟

چون در این مس��تند قصد داشتیم یک سري اطلاعات ارائه کنیم و 
جاهاي مختلف س��کو را نشان بدهیم. نمي خواستیم این اطلاعات به 
صورت نریش��ن باشد و گفتگو محور بودن را ترجیح دادیم به همین 
دلیل هم کمي فضاي داستاني به کار دادیم و به همین دلیل شخصیت 
اصلي ما در طول فیلم به قس��مت هاي مختلف سکو مثل تراشکاري، 

خشکشویي دکتر و... مي رود و با همکارانش گفتگو مي کند. 
 پس هدف اولیه شما نشان دادن سبک زندگي آدم ها 

روي سكو بود؟
دقیقا. این سکوي گازي فضایي 40 در 40 متر دارند. وسط خلیج 
فارس است و حدود 100 کیلومتر از خشکي فاصله دارد. شما از 
روي این سکو به راحتي مي توانید سکوهاي گازي قطري را هم 
ببینید. این که آدم ها در چنین فضایي چگونه زندگي مي کنند به 

نظرم خیلي مي توانست براي مخاطب جذاب باشد.
 وقتي روي سكو بودید جنس زندگي این آدم ها چقدر 

خود را شما به عنوان مستندساز تحت تاثیر قرار داد؟
من، ش��ما یا هر کس دیگري که روي س��کو مي رود در ابتدا با 
دو نکته اساس��ي مواجه مي ش��ود. اول تنهایي بسیار محسوس 

بدون شک ترس و هیجاني كه میر عباس خسروی نژاد و عرفان قاسم پور در زمان ساخت مستند »چهارده روز« تجربه 
كرده اند بسـیار منحصربه فرد اسـت. زندگي دو هفته اي روي سكوهاي گازي آن هم وسط خلیج فارس چیزي است كه 
شـاید در این م ملكت هفتاد میلیوني تجربه كنندگانش به 100 هم نرسـند. این مسـتند داسـتان كارگری است كه در 
آشـپزخانه سـكوی گازی خلیج فارس كار می كند. او برای عروسـی اش كه 14 روز بعد قرار است برپا شود برنامه ریزی 
مي كند، ولی با مشكلاتی مواجه مي شود. گفتگوي ما با میر عباس خسروی نژاد یكي از دو كارگردان مستند »چهارده 

روز« درخصوص شرایط تولید این كار 21 دقیقه اي است. 

ميرعباس خسروى نژاد و عرفان قاسم پور در مستند چهارده روز به بررسى 
وضعيت زندگى روزمره  ساكنان سكوهاي گازي ميان خليج فارس پرداخته اند

تنهايي و وحشت در ميان آب هاي آرام!

هوشنگ ميرزايى از ساخت 
دلتنگى هاى يك شهر مى گويد

.موض��وع اصلی فیل��م »دلتنگی های 
ی��ک ش��هر« وعده ه��ای انتخابات��ی 
اس��ت که برخی نماین��دگان مجلس 
در بازدی��د از ای��ن مناط��ق به مردم 
می دهند اما پس از انتخاب همه چیز 
را فراموش می کنند. در این مس��تند 
انتخاب��ات بهانه ای اس��ت ت��ا به این 
فرهنگی  اجتماعی،  واسطه معضلات 
و کمبوده��ای رفاهی و اقتصادی این 
مناطق در حاشیه تبلیغات انتخاباتي، 
به تصویر کش��یده شود. در این فیلم 
س��راغ یک��ی از ش��هرهای مح��روم 
لرس��تان رفتم که شکل انتخابات در 
آن ش��هر با همه جای ای��ران تفاوت 
دارد. م��ردم ای��ن منطقه هم��واره با 
اش��تیاق، ش��ور و ش��وق زی��ادی در 
انتخابات حض��وری حداکثری دارند 
ب��ه این امید که تغییری در ش��رایط 
زندگی و معیشتی آن ها رخ دهد. این 
شهر براساس آمار رتبه اول بیکاری و 
گرای��ش به اعتی��اد را دارد و با وجود 
مردم��ش همواره  فراوان  مش��ارکت 
اتفاق��ات دردن��اک و تلخ��ی در این 
منطقه رخ می دهد. اما خوش��بختانه 
س��اخت این فیلم سبب شد که برای 
این دو روس��تایی که حدود 10 هزار 
نف��ر جمعی��ت دارد، لوله کش��ی آب 
آش��امیدنی ش��ود. همه کارهای این 
مستند را خودم به تنهایی انجام دادم 
ولی ب��ه احتمال زیاد مخاطب زیادی 
خواه��د داش��ت. در فیلمم معضلات 
امنیتی و اجتماعی در یک شهر ۲50 
هزار نفری که یک بخش��ی از کشور 
اس��ت بیان می ش��ود؛ ولی بیان این 
مش��کلات باید به گوش مسئولان ما 
برس��د. بزرگ ترین ویژگی این فیلم 
تاثیرگذاری است که بر جای گذاشته 
و منج��ر به اتفاق��ی ب��زرگ در این 

روستاها شده است.

داستان تلخ دو روستا

 دلتنگى هاى يك شهر
 كارگردان: هوشنگ ميرزايى

 درباره فيلم: مستندى از دو روستاى 
فاقــد امكانات در اســتان لرســتان كه 
از نعمت داشــتن آب آشــاميدنى سالم 
محروم هســتند. هر نماينــده اى كه به 
اين دو روســتا ســفر مى كنــد وعده اى 
مى دهد كه هيچ گاه عملى نمى شود و ...

mshayeste84@gmail.comمحمد صادق شايسته

سياسى اقتصادى

سينماى ايران
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Loneliness and Horror among 
Calm Waters

ir Abbas Khosravi Nejad and Erfan Ghasempour 
have tried to answer this question: How is the life 
of the people who live in gas platforms among 

Persian Gulf?! Without doubt, the directors both have 
experienced a unique horror and excitement. Among the 
population of 70 million people who live in this country, 
the number of those ones who is living in gas platforms is 
less than 100 persons. ’14 days’ is a documentary depict-
ing a workman’s life who works in the kitchen of Persian 
Gulf’s gas platform. He is confronted with some problem 
while he is planning for his wedding party which is going 
to be held in less than two weeks. In an interview, Mir Ab-
bas Khosravi Nejad, one of the two directors of the film, 
explains about the condition of making this 21 minute film. 
“For shooting the film, we had only two weeks to complete 
it. Before then, we were allowed to be on the platform 
only for 4 days in order to complete our research process”, 
said Khosravi Nejad. He added, “Once we met someone in 
there who was supposed to return to Tehran for his wed-
ding party and it came to our mind that it would be interest-
ing to see if he can go on leave or not. At the same time, 
we saw a man who had lost his mother, but he couldn’t go 
on leave to participate in her funeral due to bad weather 
conditions”.

M

آدم هاي روي سکوست و دوم وحشت بسیار عجیبي است که 
زندگي روي این سکوها دارد. تمام اطراف شما آب است و هیچ 
نشانه اي از خشکي نمي بینید، از طرفي سکو روي چهار پایه و 
یک جکتي استوار است که وقتي هوا خراب است )به خصوص 
در زمستان( و جریان آب شدت دارد کل سکو مثل یک گهواره 
در میان آب تکان مي خورد و این واقعا وحش��ت انگیز اس��ت. 
بالاي س��ر ش��ما آسمان اس��ت، پایین ش��ما آب است و روي 
س��کویي قرار دارید که با کوچترین نشت احتمالي در کمتر از 
دقیقه خواهید مرد. امکان آتش سوزي وجود دارد و حتي درون 
آب هم نمي توانید بپرید که خودتان را نجات دهید. اینها واقعا 
فشار رواني وحشتناکي را به آدم هاي روي سکو وارد مي کند. 

 از چه طریقي سعي كردید این دو ویژگي حسي یعني 
ترس و وحشت را به فیلم وارد كنید؟

وجه تنهایي را سعي کردیم با تکیه بر همان شرایطي که براي 
محسن میرزایي ایجاد کرده بودیم نشان دهیم. در مورد نشان 
دادن وجه وحش��ت انگیز بودن هم س��عي کردیم از مانورهاي 
دوربین و استفاده از پلان هاي خاص مثل پلان هاي هوایي و زیر 
آبي، درک این حس را به مخاطب القا کنیم. ولي انتقال دقیق 
حس��ي که ش��ما در زمان قرار گرفتن روي سکو با آن شرایط 
خاصش از طریق زبان س��ینما کار واقعا سختي است، البته ما 
نیاز به زمان بیشتري داشتیم تا بتوانیم بعضي چیزها را دقیق تر 
نشان دهیم ولي به دلیل مشکل اسکاني که روي سکوها وجود 

دارد عملا این مسئله براي ما امکان پذیر نبود. 
 فیلمنامه »14 روز« را به چه شیوه اي نوشتید؟ 

بع��د از تحقیقات��ي که در دو نوبت ی��ک روزه و چهار روزه من 
و آق��اي قاس��م پور انج��ام دادیم متن اصلي که مي خواس��تیم 
برمبناي او کار را در مرحله س��وم پی��ش ببریم تقریبا درآمده 
بود. چارچوب ها و کلیات را روي کاغذ آوردیم و س��عي کردیم 
س��کانس ها را هم به شکل کاملا مس��تند گونه جلوي دوربین 
ببریم. اما در این بین اتفاقات غافلگیرکننده اي هم رخ مي داد که 
کمي فضا و مسیر را متحول کرد مثل همان داستان مرگ مادر 
یکي از پرس��نل سکو که به علت بدي آب و هوا نتوانست براي 
مراسم ختم او به ش��هرش برود و بچه ها همان جا یک مراسم 
ختم براي او برگزار کردند. خب این اتفاق باعث شد این مسئله 
بهتر به مخاطب نش��ان داده شود که واقعا گاهي شرایط بد آب 

و هوایي همه برنامه ریزي ها و اتفافات عادي را به هم مي زند.
 بـا توجه به ایـن تجربه هایي كه در ایـن دو هفته به 
دست آوردید و بخشي از آن را هم در این گفت وگو و هم 
در مستند »14 روز« نشان دادید فكر مي كنید آدم هاي 

عادي مي تواند روي این سكوها كار و زندگي كند؟
نمي توانم جواب دقیقي به این س��ئوال بدهم اما از یک چیزي 
مطمئنم. همه مس��ئله و دغدغه آدم هایي که روي این سکوها 
کار مي کنند پول نیست. به نظرم یک جور عشق و علاقه است. 
شاید حتي متهم به ش��عار دادن بشوم، اما شاید عرق ملي در 
این آدم ها خیلي پررنگ تر است، آن ها آدم هاي خیلي مقاومي 
هس��تند. اینها نش��ان مي دهد که خیلي با آدم هاي معمولي و 
عادي س��ر و کار نداریم. اما ای��ن را هم فراموش نکنیم که هر 
کدام در رشته هاي خودش��ان متخصص هستند و با توجه به 
اینکه در جاهاي دیگر تجربه هاي خود را اندوخته اند به عنوان 

نیروهاي درجه یک این کشور روي آن سکو حضور دارند. 
 مهمترین مشكلاتي كه در طول كار روي سكو داشتید 

چه بود؟
دو مش��کل خیلي مهم داش��تیم. اول اینکه ب��ه دلیل گرما و 
رطوبت بس��یار بالاي موجود در آن فضا ما مجبور شده بودیم 
انواع و اقس��ام دوربین هاي ریز و درش��ت را با خودمان ببریم 
چون این ترس وجود داشت که امکان خراب شدن دوربین ها 
در آن ش��رایط وجود دارد و اگر این اتفاق مي افتاد عملا دست 
ما براي ادامه کار بس��ته مي ش��د. کما اینکه در طول کار هم 
چندی��ن بار دوربین ها هنگ کردند و اگ��ر با خودمان دوربین 
اضافه نبرده بودیم واقعا کار متوقف مي ش��د. دومین مشکل ما 
این بود که محدودیت نفر داشتیم. یعني بیش از چهار یا پنج 

نفر نمي توانستیم با خودمان ببریم. 
  فكر مي كنید این مسـتند را یک فیلمساز مستقل 

مي توانست بسازد؟
بدون ش��ک نه. البته ی��ک پرانتزي باز کنم. م��ا قرار بود یک 
مجموعه پنج قس��متي براي یکي از شرکت هاي نفتي بسازیم 
که با این سوژه مواجه شدیم و از آن ها درخواست کردیم حالا 
که ما اینجا هستیم و تحقیقات کار را انجام داده ایم اجازه دهند 
این کار را هم جدا از آن 5 کار براي خودمان بسازیم که مدیران 

وقت آن شرکت به ما این اجازه را دادند.

از نگاه كارگردان

جذابيت معنوى و توريستى
در س��فرهایی که ب��ه کرب��لا در ایام 
اربعین داش��تم از نزدیک راهپیمایی 
میلیونی مسلمانان را دیدم و احساس 
کردم اتفاقاتی که در جریان این مراسم 
می افتد حتی اگر وجه دینی و مذهبی 
آن را ه��م در نظر نگیری��م، به لحاظ 
توریس��تی ه��م دارای جذابیت ه��ای 
بسیاری است که قابلیت تبدیل شدن 
به یک مستند را دارد. سوژه های جذابی 
که در آنجا وجود داشت هر فیلمسازی 
را به س��اخت فیلم تشویق می کرد. از 
جهتی آثار گزارش گونه زیادی در این 
مورد ساخته شده و نمی خواستم این 

فیلم هم شبیه آنها شود.

 وحی��د امیرخانی که تاکنون س��اخت 
فیلم های��ی چ��ون »باران بهان��ه بود«، 
»آوای مقاوم��ت«، »هفده هزار بعد« را 
در کارنامه خود به ثبت رس��انده است 
در مستند »لبیک« س��نت دیرینه راه 
پیمایی بزرگ مسلمانان جهان در روز 
اربعین را در بیس��ت دقیق��ه به تصویر 
می کشد. مس��تندی خوش ساخت که 
به نوعی در زمره مستندی که محصول 
تلاش تیمی حرف��ه ای در میان حجم 
اربعی��ن  راهپیمای��ان  از  گس��ترده ای 
حسینی  است. گرچه فیلم فاقد دیالوگ، 
کلام و هرگون��ه گفتاری اس��ت؛ اما با 
برخورداری از زبان چش��م نواز بصری، 
جذابیت های بسیاری را برای مخاطب 
به همراه دارد. امیرخانی طی دو سفری 
که به کربلا داش��ته تحت تاثیر عظمت 
و ش��کوه این راهپیمای��ی قرار گرفته و 
سرانجام در سومین سفرش به این شهر 
به همراه گروهی کوچک از عوامل پشت 

صحنه، این مستند را می سازد.

يك سنت ديرينه

 لبيك
 كارگردان: وحيد اميرخانى

 دربــاره فيلــم: اين فيلــم روايتى 
اســت از زائرانى كه پياده به سمت 
حرميــن شــريفين حركــت مى كننــد 
تــا در چهلميــن روز شــهادت امــام 
حســين(ع) خود را به حرم ايشــان در 

كربلا برسانند.
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A Big Fan of 
Perspolis 

mir Hossein Khalilzadeh 
has depicted a WIA who 
needs to live among 

people, apart from common 
pity. ‘Polis Polis’, a documentary 
directed by Khalilzadeh, depicts 
interesting story of Musa Sala-
mat, a WIA’s interest and pas-
sion for sport and football. He 
always tries to attend the games 
of Perspolis in the stadium and 
support his favorite team. 

  از عشق همت به پولیس پولیس 
نام این فیلم ابتدا »عش��ق همت« ب��وده که خلیل زاده آن را به 
»پولیس پولیس« تغییر داده اس��ت. او درباره علت این  تغییر 
مي گوید: »آقاي سلامت علاقه شدیدي به شهید همت دارد و 
حتي ورزشگاه هم که مي رود سعي مي کند عکس شهید همت 
را با خود ببرد. ولي خواستم با اسم فیلم بازي یا تبلیغاتي با نام 
شهید همت نشود. این ش��د که گفتم از اسم دیگري استفاده 
کنیم چون به نظرم جایگاه ش��هید همت بالاتر از این مس��ائل 
است.« اما چرا »پولیس پولیس«؟ این سئوالي بود که جوابش 
بسیار جالب است: »این جانباز حدود سي سال است که ناشنوا 
است و هیچ چیزي نمي شوند. لهجه اي عربي- فارسي هم دارد 
که با همان لهجه به پرسپولیس که تیم محبوبش است مي گوید 
»پولیس پولیس«. ضمن اینکه به هر حال اسم فیلم مبهم است 
و این ابهام مي تواند براي بیننده جذاب و سئوال برانگیز باشد.« 
جالب است که خلیل زاده فیلم را براي او و دوستانش که ناشنوا 

هستند زیرنویس فارسي کرده تا فیلم را بفهمند. 

 یک شهروند عادي روي ویلچر
به گفته خلیل زاده، موسي سلامت یکي از هواداران  معروف 
پرس��پولیس است که بس��یاري از بازي هاي ملي را هم به 
ورزش��گاه مي رود. او براي دی��دن بازي هاي تیم محبوبش 
س��ختي هاي زیادي مي کشد و تقریبا همیشه روي ویلچر 
در ورزش��گاه حاضر اس��ت و بازي ها را از نزدیک مي بیند. 
خلی��ل زاده درخصوص رس��یدن به این س��وژه مي گوید: 
»دوستان پیشنهاد دادند که یک چنین شخصیتي هست 
و درخواست کردند به او نزدیکتر شویم تا ببینیم مي توان 
از روي زندگي اش مستندي ساخت یا نه. چند روز از بازي 
فینال تیم محبوبش به آسایش��گاه »ث��اراالله« رفتم و چند 
روزي را با او بودم و قرار ش��د این آدم را در مسیر رفتن به 
بازي فینال بشناسیم تا اینکه خیلي خشک و کلیشه اي به 
زندگي او بپردازیم.« به گفته این کارگردان با توجه به این 
که سلامت، ناشنوا اس��ت خیلي سخت با او ارتباط برقرار 
کرده و کمي طول کش��یده تا او متوجه ش��ود قرار اس��ت 

»پولیس پولیس« نام مستندي به كارگرداني امیرحسین خلیل زاده است كه در آن سراغ روایت جالبي از علاقه 
یک جانباز به ورزش و فوتبال رفته است. موسی سلامت كه در سال های جنگ به مرتبه جانبازی رسیده، سعی 
می كند برای تماشای بازی تیم فوتبال پرسپولیس در استادیوم حضور پیدا كند و به تشویق تیم مورد علاقه خود 

بپردازد. با خلیل زاده درباره  فیلمش و حال و هواي این روزهاي مستند دفاع مقدس صحبت كردیم.

ــرده جدا از  ــس» تلاش ك ــتند «پوليس پولي ــا مس ــل زاده ب ــين خلي اميرحس
ترحم هاي هميشگي نياز يك جانباز به زندگي در بين مردم را روايت كند

فیلمي مس��تند با محوریت او ساخته ش��ود که در آن جانبازى كه طرفدار دو آتيشه پرسپوليس است
جانبازي را نشان داده مي شود که دوست نداشته خیلي 
منزوي شود و تمایلش به حضور در جامعه و بین مردم 
است. این جانباز ناشنوا ابتدا فکر مي کرده این فیلم یک 
گزارش یا یک نوع رپرتاژ است که تلویزیون مي خواهد از 
او بسازد و آن را پخش کند اما وقتي موضوع را فهمیده 
از آن استقبال کرده است: »وقتي موضوع را کاملا فهمید 
خیلي موافق و همراه ما شد. خودش هم دوست داشت 
مردم ببینند که او با تمام محدودیت هایش دوست دارد 

مثل یک آدم عادي در جامعه دیده شود.«

 دوري از ترحم انگیزي 
 کارگردان »پولیس پولیس« دوس��ت نداشته به شیوه 
بس��یاري از مس��تندهاي امروزي س��اخته درخصوص 
جانبازان دفاع مقدس فیلم بسازد:»دوست نداشتم بگویم 
آهاي مردم بیایید این بنده خدا را ببینید و به او ترحم 
کنید و دلتان برایش بسوزد. کاري که متاسفانه دوستان 
قبلي در مواجهه با او و در گزارش هایي که با محوریت 
این جانباز ساخته بودند به شدت نشان داده بودند. به 
نظرم این گونه به تصویر کش��یدن امثال آقاي سلامت 
ظلم بزرگي در حق آن هاس��ت.« به گفته او بزرگترین 
مشکل براي امثال موسي سلامت فراموش شدن است: 
»فراموش نشدن هم با بیلبورد زدن و شعار دادن درست 
نمي شود باید امثال او به متن جامعه برگردانده شود و با 
مردم عادي حشر و نشر داشته باشد تا این احساس به 
آن ها دست دهد که کسي فراموششان نکرده.« جالب 
اس��ت بدانید موسي سلامت ماش��یني داشته که براي 
رفتن به مسابقات فوتبال از آن استفاده مي کرده اما به 
دلیل مشکلات مالي ماشینش را فروخته که کارگردان 
فیل��م حتي این نکته را هم در فیلمش نش��ان نداده تا 

حس ترحم در مورد او به وجود نیاید.

A

mshayeste84@gmail.comمحمد صادق شايسته

انقلاب و 
دفاع مقدس

سينماى ايران
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محمدرضا هاش��میان در تازه ترین تجربه فیلمس��ازي اش به مرور تاریخچه شناسنامه در کش��ورمان پرداخته. او درباره مستندش 
مي گوید: در این مستند براي اولین بار به بررسي تاریخچه و چگونگي صدور شناسنامه در ایران به عنوان مهمترین سند هویتي هر 
شخص در جامعه مي پردازد. بعد از انقلاب مشروطه قانون ثبت احوال در دولت مطرح و شناسنامه رواج مي  یابد اما تا دوره رضاشاه 
پهلوي قانوني نمي ش��ود تا اینکه در آن زمان با تصویب مجلس شناس��نامه اجباري شده و رواج مي یابد. هاشمیان درباره ساختار 
اثرش هم این گونه توضیح مي دهد: »این مس��تند س��اختاري روایي دارد که از زمان حال و با تعریفي از شناسنامه شروع مي شود 
و سپس به گذشته رفته و دوران قبل از وجود شناسنامه در کشور را به تصویر مي کشد. بخش هایی از فیلم بازسازی است که در 
این قس��مت 30 بازیگر ما را همراهی کردند.« او درباره لوکیش��ن های مستندش هم مي گوید: »ما برای تصویربرداری به شهرهای 
مختلفی چون تهران، رشت، فومن، تبریز، بوشهر، کرج وچند شهر دیگر رفتیم. می خواستیم از هر کجا که اتفاق خاصی در حوزه 

شناسنامه رخ داده بود، اطلاعات کاملی کسب کنیم. «

»پرندگان در س��رزمین برف و آفتاب« درباره ش��رایط زیس��تي پرندگان بومی و مهاجر اس��تان کهگیلویه و بویراحمد در 
ش��رایط جغرافیایی و آب و هوایی خاص این منطقه اس��ت. فرشاد افش��ین پور این مستند را در چهار فصل تولید کرده تا 
بتواند تصویری جامع از پرندگان در تمامی فصول ارائه دهد. او درباره فیلمش می گوید: »ایده س��اخت فیلم پس از آنکه 
مش��اهداتی از مناطق سردسیری و گرمسیری استان داش��تم به ذهن من خطور کرد. ابتدا سعی شد تا با انجام مطالعات 
مقدماتی، اطلاعاتی در این زمینه کسب شود؛ اما خیلی زود به دلیل آنکه تجارب شخصی فراوانی داشتم کار تصویربرداری 

فیلم را آغاز کردم. البته در این راه همکاران و کارشناسان خبره ای من را یاری دادند.«

زيستگاه بيش از 60 گونه پرنده در مستند «پرندگان در سرزمين برف و آفتاب»  بررسى شده است

ــميان در تازه ترين تجربه فيلمسازي اش تاريخچه و چگونگي صدور  محمدرضا هاش
شناسنامه را در ايران بررسي كرده. او از تجربه ساخت اين فيلم مى گويد

پرندگان سرزمين زاگرس

سند هويت شخصي

تنديس هاي جوانمردي

مهوش شيخ الاسلامى

 ای��ده س��اخت مس��تند »بردش��یر« 
هنگام��ي که ب��راي س��اخت یکي از 
فیلم هایم به مناطق غربي کشور سفر 
کرده بودم، به ذهنم رسید. مي دانستم 
که در گذش��ته س��اخت مجسمه هاي 
شیرس��نگي در ای��ن مناطق بس��یار 
معمول بوده و این مجس��مه ها را بعد 
از فوت مردان ای��ل بختیاري بر روي 
مزار آنها مي گذاش��تند. شیرسنگي ها 
در واقع نم��اد دلی��ري، جوانمردي و 
انس��انیت این افراد ب��وده، اما در این 
س��فر دریافتم که متاس��فانه ساخت 
ای��ن مجس��مه ها از رون��ق افت��اده و 
مجس��مه هاي قبل��ي ه��م تقریب��ا از 
بی��ن رفت��ه اس��ت. در تحقیقات��م به 
جواني برخ��وردم که به دلایل خاصي 
شیر سنگي مي س��اخت و در نهایت او 
به محور اصلي فیلم تبدیل ش��د. البته 
س��اخت این نوع کارها س��ختي هاي 
هن��گام  در  و  دارد  را  خ��ود  خ��اص 
تصویربرداري این مس��تند نیز برخي 
اختلاف ه��ا و نزاع ها می��ان مردم این 
مناطق تاثی��رات منفي زیادي بر روند 
تولید فیلم گذاش��ت و پ��روژه را بارها 
متوقف کرد. ساختار فیلم چیز دیگري 
بود، اما به دلیل این مش��کلات تقریبا 
از میانه ه��اي فیلم روند آن تغییر کرد 
و آن چیزي که دوس��ت داشتم، نشد. 
با این حال فیلم را دوس��ت دارم چون 
احت��رام زیادي ب��راي آن جواني قائل 
هستم که که »شیرسنگي« را ساخت. 

 بردشير
 كارگردان: مهوش شيخ الاسلامي

 درباره فيلم: «بردشــير» ســاخته 
مهوش شيخ الاســلامي درباره جواني 
بختيــاري اســت كــه دنبال ســاخت 
مجســمه  شيرسنگى اســت. فيلم به 
اين بهانه نحوه ساخت اين مجسمه ها 
را در اســتان هاى غربــي كشــور به 

تصوير كشيده.

مستند تاريخى

مستند علمى، زيست محيطى

عرفان جلالى

قوم شناسى
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فيلم بلندنيمه بلند

Don’t Lose Your Chance to Watch the Best! (Full, Mid-length & Short)
Here, you can follow our suggested documentary films to watch the above sections. The following are recommended 
for Short Film: ‘Almaz’ directed by Victor Aśliuk, and ‘Velo Mystery’ by Jörn Staeger. And if you are interested enough 
in watching full and mid-length movies, we recommend you take time to watch ‘Abu Haraz’ by Tomasz Wolski, ‘Sars: 
Cover up and aftermath’ by Diana Dai and ‘The Bosnian Identity’directed by Matto Bastianelli. Among the above, 
there are two films with interesting themes: the first one is ‘Sars: Cover up and aftermath’ telling the stories of the 
government’s cover up and forgotten SARS survivors who are suffering from the horrific after-effects. The second one 
is; ‘Velo Mystery’, an experimental short film about the symbiotic relationship between human and bicycle.

»ویروس سارس«، مستندی خارق العاده و 
روش��نگر درباره درامی انسانی است که در 
جریان ظهور این بح��ران و پس از آن رخ 
داد. دایانا دای، نویسنده و کارگردان این اثر 
51 دقیقه ای، ماجرای سرپوش های دولت 
و بازمان��دگان فراموش ش��ده این ویروس 
مرگبار را به تصویر کش��یده است. مهم تر 
از همه این که »دای« در این مستند نیمه 
بلند از ش��یوه درمانی متجاوزانه ای که در 
مداوای ای��ن بیماران به کار برده ش��ده و 
عوارض بعدی هولناکی که در پی داش��ته، 

پرده برداری کرده است.

ماتو باس��تیانلی، کارگردان و نویسنده این 
مس��تند 5۲ دقیق��ه ای، س��فری به درون 
حافظه تاریخی بوسنی را به تصویر کشیده 
اس��ت. این اثر نیمه بلند تصویری رویایی، 
عمیق و درونی را از نسلی که از دست رفته 
ارایه م��ی دهد و آن م��رز نادیدنی را بین 
آنچ��ه اتفاق افتاد و آنچه می توانس��ت رخ 
دهد، دنبال می کند. »هویت بوس��نیایی« 
س��فری مداوم به خودآگاه��ی تاریخی در 
بحبوحه ی وحشت نس��ل کشی و خاطره 
پاکس��ازی قومی است که مرزهای زمان را 

در نوردیده و ابدی است. 

ماسیژ دریگاس مستند 73 دقیقه ای »ابوحراز« 
را کارگردانی کرده است. عنوان فیلم برگرفته از 
نام روس��تایی کوچک واقع در میان بیابان های 
سودان شمالی است. ساخت سدی عظیم بر رود 
نیل با ضرباهنگ طبیعی و کهن زندگی ساکنان 
این منطقه تداخل پیدا کرده اس��ت. سازندگان 
این اثر مستند چندین سال را در کنار ساکنان 
»ابوحراز« س��پری کرده و شاهد تلاش بیهوده 
آن ها برای تغییر مس��یر سرنوش��ت شان بوده 
ان��د. دری��گاس همچنی��ن کارگردان��ی آثاری 
نظیر»بازیگران / ۲009« و »پزشکان / ۲011« 

را نیز در کارنامه خود به ثبت رسانده است.

جدال بیهوده با سرنوشت جراحت ابدی بر پیشانی یک تاریخ ننگین  عدالتخواهی بازماندگان یک واقعه ویرانگر
ابوحراز/  لهستان  2013هويت بوسنيايى  / ايتاليا  2013ويروس سارس  / كانادا  2013

این مستند آلمانی که کارگردانی و نویسندگی آن به دست یورن اشتاگر انجام گرفته، در حقیقت یک اثر تجربی کوتاه است 
که به رابطه رازآمیز میان انسان و ساخته ی دست خودش، یعنی دوچرخه می پردازد. بنابر آنچه استاگر به تصویر می کشد 
راندن دوچرخه شامل سه مرحله است: دوچرخه به مثابه سفینه فضایی، ماشین بدن و ماشین زمان. به تعبیری می توان 

گفت »راز دوچرخه« ستایش و تجدید پیمانی شخصی است با موجود متحرکی به نام دوچرخه!

راز دوچرخه / آلمان  2013ادای دین به یک موجود آهنی دوست داشتنی

»آلماز« یک مس��تند کوتاه 30 دقیقه اي است که ویکتور آسلیوک نویس��ندگي و کارگرداني آن را برعهده داشته است. 
آسلیوک که کارگردان فیلم هایي نظیر »جزیره بلاروس/ ۲009« و »مري / ۲007« است، در تازه ترین اثر مستند خود، 
گیجي و آشفتگي دوران استالین و پسا-استالین را به تصویر کشیده است. آسلیوک در »آلماز« روایتگر هرج و مرج گسترده 

اي است که دامنگیر مردمان آن عصر در بلاروس )جمهوری سوسیالیستی بلاروس شوروی سابق( شده بود.

آلماز / بلاروس  2013غرقه در ظلمات جبر جغرافیایی

فيلم كوتاه

بين الملل

aida.tadayon@gmail.comآيدا تدين
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پرتره ميراث مشترك

Don’t Lose Your Chance to Watch the Best! (Common Heritage, Portrait & Short)
In the sections of Common Heritage and Portrait, there is a spectacular selection as the following: ‘My kit and kin’ 
directed by Rodion Ismailov, ‘Michael H.Profession: Director’ directed by Yves Montmayeur and ‘Side by Side’ directed 
by Chris Kenneally. But if you are more curious to watch this year’s short films, you also have these two choices: ‘Txiki’ 
directed by Sergio San Martin and ‘Mr.Siebzehnruebl’ directed by Tuna Kaptan. In the end, we recommend you to 
watch the film, ‘Michael H.Profession: Director’, which is about one of the most important directors in cinema history. 
Also, there is another film, named ‘My kit and kin’ that is a lyric and breathe taking story about a girl, who goes to 
Azerbaijan for the very first time to meet her father’s parents.

این مستند ۶3 دقیقه ای را رادیون اسماعیل اف 
نویسندگی و کارگردانی کرده است. اسماعیل اف 
در این اثر داس��تان شاعرانه و مهیج دختری به 
نام »لولیت��ا« را روایت می کند. لولیتا که زاده 
م��ادری روس و پدری با اصلی��ت آذربایجانی 
است همزمان حامل دو فرهنگ است. او برای 
نخس��تین بار به آذربایجان س��فر می کند تا با 
خانواده پدری اش دیدار کند. لولیتا قصد دارد تا 
می تواند درباره آداب و رسوم، فرهنگ و هر چه 
به آذربایجان مربوط است اطلاعات کسب کند. 
نخستین آشنایی او با آذربایجان پیرنگ اصلی 

این فیلم مستند را تشکیل می دهد.

کریس کنیلی، در مقام کارگردان این مستند 
95 دقیق��ه ای، به تحقی��ق و پژوهش درباره 
تاریخچ��ه، رون��د و گ��ردش کار فیلم های 
فتوش��یمیایی و دیجیتال پرداخته است. این 
مستند شامل گفت و گوهایی با کارگردانان، 
فیلمبرداران، رنگ شناس��ان، دانش��مندان، 
مهندس��ان و هنرمندانی اس��ت که به بیان 
تجربیات و احساسات شان درباره کار با فیلم 
و دیجیتال می پردازند. کنیلی سعی کرده در 
مجوع نمایی کلی از گذشته، امروز و آینده ای 
را که قرار است در صنعت فیلمسازی با آن رو 

به رو شویم، به دست دهد.

این مستند 90 دقیقه ای به یکی از فیلمسازان 
برجسته س��ینمای معاصر اختصاص دارد. ایوز 
مونمایور، کارگردان این اثر، سعی کرده حیات 
هنری میش��اییل هانکه، کارگردان فیلم هایی 
نظیر »روبان س��فید« و »عش��ق«، را از ساخت 
نخستین فیلمش تابه امروز به تصویر بکشد. از 
نگاه بازیگران فیلم هایش، هانکه هنرمندی نادر 
است که در آثار خود دست به آفرینش جهانی 
بی مانند می زند؛ جهانی که ش��بیه هیچ یک 
پس مانده های جامعه بش��ری نیست. او استاد 
به تصویر درآوردن ترس های اگزیستانسیال و 

انفجارهای احساسی است.     

تجلیل از نابغه سینمای معاصر چشم اندازی به گذشته، امروز و آیندهارمغان شاعرانه ی میراث پدری 
ميشاييل هانكه، حرفه: كارگردان / اتريش - فرانسه  2013پهلو به پهلو / امريكا  2012دوستان و خويشاوندانم / آذربايجان - روسيه  2013

»آقای سیبزین روبل«، یک مستند 18 دقیقه ای به کارگردانی و نویسندگی تونا کاپتان است. این اثر کوتاه درباره سالن نمایشی است 
که آقای سیبزین روبل صاحب آن است. »پام تیتر« نه تنها کوچک ترین، بلکه عجیب ترین سالن نمایش شهر به شمار می رود. گویی 
زمان در این تک اتاق نمایش برای همیشه منجمد شده است، دست کم برای پیرمرد 81 ساله ای که صاحب آن است. این فیلم تاکنون 

در جشنواره های مختلفی موفق به کسب جایزه بهترین فیلم مستند و فیلم منتخب تماشاگران شده است. 

آقاى سيبزين روبل / تركيه  2013تک گویی های خاموش در سالنی فراموش شده

سرجیو سان مارتین، کارگردان و نویسنده این اثر ۲7 دقیقه ای است که مستند اخیر خود را حول زندگی و هنرآفرینی 
تکس��یکی مدینا، هنرمند نقاش به تصویر کشیده است. س��ان مارتین در این اثر به طور ویژه بر روند خلاقانه آفرینش 
نقاش��ی رنگ و روغن به دس��ت این هنرمند جسور و بااستعداد تمرکز کرده است. این فیلم در سال ۲013 در چندین 

جشنواره از جمله جشنواره فیلم استافوردشایر انگلستان موفق به کسب جایزه بهترین فیلم مستند شده است. 

اهتكسيكى / اسپانيا  2012ستایش آفرینش در دستان هنرمند بشر
وت
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ع��لاوه بر مدارکی که درب��اره تعزیه تهیه 
ش��ده بود و مربوط به س��ال های گذشته 
می شد به نوعی در فکر بودیم که یونسکو 
تعزیه را به عنوان میراث جهانی تایید کند. 
میراث جهانی با میراث ملی متفاوت است، 
میراث جهانی یعنی آث��اری که تمام دنیا 
موظف به حفظ آن هس��تند و مفهوم آن 
فراتر از میراث ملی است. اگر محمدحسین 
ناصربخ��ت در این طرح حضور نداش��ت، 
شاید بسیاری از چیزها را از دست می دادم. 
او یک مش��اور یگانه بود و اطلاعات خوبی 
به من داد. در بخش دوم تعزیه هم که در 
حضور مردم اجرا می شود، نتوانستم زمینه 
اجرایی که دلم می خواست را فراهم کنم، 
زیرا تعزیه واقع��ی را می توان فقط در روز 
عاشورا و در جمع مؤمنان اجرا کرد؛ اما در 
این فیلم چند روز قبل با دو وانت و بلندگو 
در ش��هر راه افتادیم و اعلام کردیم که در 
روز جمعه می خواهیم قسمت پایانی تعزیه 
را فیلمبرداری کنی��م و از مردم خواهش 
کردیم که با لباس مش��کی در این مراسم 
شرکت کنند که البته آن ها هم با ما بسیار 
همکاری کردند تا حال وهوای عزاداری در 
تعزیه ایجاد ش��ود. من به تعزیه به عنوان 
یک نمایش ایران��ی نگاه کردم. البته نباید 
فراموش کنیم که نظم بیشتری در نمایش 
نس��بت به تعزیه وج��ود دارد. من تصمیم 
گرفت��م که با خود متن ی��ک تعزیه بدون 
تماشاچی بسازم، به همین دلیل »تمرین 
آخر« انتخاب ش��د. گروه��ی تمرین کرده 
بودند که تعزیه ای در ش��هر کاش��ان اجرا 
کنند که آخرین تمرین شان بود، کسانی که 
در این فیلم ایفای نقش می کنند، بهترین 
بازیگران تعزیه هس��تند، آن ها از سراس��ر 
ایران گلچین شده اند زیرا آقای ناصربخت 
فراخوان��ی داده ب��ود و از تعزیه کاران مهم 

ایران چند گروه آمده بودند. 
 چه جاني كه از من گرفته شد  

در تلویزیون ثروتي از آرش��یو فیلم ها وجود 
دارد که متاس��فانه وقتي ب��راي نمایش آن 
قص��د دارن��د قس��مت هایي از آن را حذف 
کنند، همان اث��ر اصلي را قیچي مي کنند. 
ای��ن فیلم )مش��هد قالي که غالبا نس��خه 
بي کیفی��ت آن در محافل خصوصي اکران 
مي ش��ود( کیفیت خوبي نداشت و کلماتي 
از آن حذف ش��ده اس��ت و دلخوري من از 
فن��اوري دیجیت��ال هم همین اس��ت که 
فیلم هاي این چنیني را با هر کیفیتي کپي 
مي کنند، در حالي که نمي دانند چه جاني 
از من گرفته شده تا تصاویر فیلمم را بگیرم. 
تمام اقتصاد ما با نفت مي گذرد و در بهترین 
زمان هاي آن، کمت��ر از ۲5 هزار نفر به آن 
اشتغال داشتند، اما همین امروز 18 میلیون 
نفر در حوزه  فرش مشغول به کار هستند. ما 
اصلا به گذشته  خودمان نگاه نمي کنیم در 
حالي که همه  دنیا دارد فرش ما را به اس��م 
خودش مي زند و بعد همان ها را به خود ما 
مي اندازند. بدیهي ها زیباترین وجوه زندگي 
یک ملت هستند و این قدر طبیعي شده اند 
که م��ا آن ها را نمي بینی��م ولي وقتي یک 

غریبه  مي آید متوجه آن ها مي شود. 

نشريه روزانه هفتمين جشنواره بين المللى
فيلم مستند ايران

زير نظر روابط عمومى مركز گسترش سينماى مستند تجربى با سپاس ويژه از: حامد بديعى، كوروش جوان، مريم سعيد پور

اخبار مستند از همه رنگ
این روزها عمده خبرهاي فرهنگي روزنامه ها، سایت ها و خبرگزاري ها درباره سینماي مستند 
و اخبار جشنواره حقیقت است. خبرگزاري ایسنا در ادامه معرفي فیلم هاي بخش هاي مختلف 
جشنواره در دو گزارش مجزا به معرفي فیلم هاي بخش مسابقه داستاني و تاریخي پرداخته است. 

در کنار این مطالب، چند خبر دیگر درباره جشنواره هم در این خبرگزاری به چشم مي خورد.
گنج مستند

در ادامه یادداشت ها و تحلیل هاي رسانه اي درباره اهمیت سینما و جشنواره مستند، 
خبرگزاري مهر این بار از پتانسیل این گونه سینمایي نوشته است. در بخشي از این 
یادداشت مي خوانیم: »سینمای مستند نه تنها در ایران بلکه از ابتدای اختراع سینما 
در دنیا کارکرد ویژه ای در بیان واقعیت هاي جامعه در ابعاد مختلف زندگی بشر داشته 
است اما متاس��فانه این نوع سینما مانند سینمای بلند داستانی روال عادی اکران و 
در دس��ترس بودن برای مخاطب را ندارد و فیلم های مستند علاوه بر جشنواره های 
محفلی معمولا به شکل زیرزمینی و یا با توصیه های دهان به دهان دیده می شود. با 
این اوصاف به نظر می رسد یکی از مهمترین مشکلات و موانع اعتلای سینمای مستند 

ایران، بحث نمایش و پخش فیلم های مستند است.«
همراه با سینما حقیقت

خبرگزاري سینماي ایران یا همان سینماپرس اخبار و گزارش هاي مربوط به جشنواره را با 
عنوان »همراه با سینما حقیقت« پوشش مي دهد. این رسانه در یکي از گزارش هایش شرح 

کاملي از برنامه کارگاه هاي جشنواره روي خروجي اش فرستاد.
تفاوت ها را در »سینما حقیقت« تجربه كنید

خبرگزاري تسنیم در کنار انعکاس اخبار روتین جشنواره، گزارشي توصیفي از سینما فلسطین و 
سپیده منتشر کرده و این گونه مخاطبانش را از حال وهواي جشنواره مطلع کرده است. خبرنگار 

این رسانه ضمن پوشش متن و حواشي جشنواره، از کیفیت فیلم ها هم نوشته است. 
پوشش كامل جشنواره 

باشگاه خبرنگاران پوشش تلویزیوني جشنواره توسط شبکه هاي مختلف را سوژه قرار 
داده و  نام برنامه، روز و ساعت پخش این برنامه هاي تلویزیوني را منتشر کرده است. 

روزنامه هفت صبح هم خبر اکران فیلم مستند »خونه« را چاپ کرده است. 

گفت و گوى ويژه

هر فيلم برايم
تجربه اي است تازه

عكس روز

در آيينه رسانه

معجزه مستند!
از میان چهره هاي مطرحي که روز گذشته به سینما سپیده و فلسطین آمدند، دیدن چهره سیروس الوند بیش از دیگران جلب 
توجه مي کرد. براي مخاطبان س��ینما نام الوند مترادف اس��ت با کارگرداني فیلم هاي بلند سینمایي. با این حال جذابیت هاي 
مستند،  این کارگردان را هم به سینما فلسطین کشاند. او که تماشاي چند فیلم ایراني و خارجي به مذاقش خوش آمده بود، از 

علاقه مندان سینما دعوت کرد فرصت لذت فیلم هاي مستند را از دست ندهند. 

ش درمي آید که به لحاظ سوژه و 
س به نمای

ش انقلاب و دفاع مقد
ت 14:15 امروز در سالن شماره ۲ فلسطین یکي از فیلم هاي بخ

ساع
موضوع جذابیت هاي زیادي براي علاقه مندان سینماي مستند دارد. »ملي بدون کارت« ساخته محمدعلي شعباني درباره جانبازي هندي 
ت و جانباز 

س از  مجروحی
ش صدام مي جنگد. او پ

گ تحمیلي علیه ارت
ت که سال هاي دور به ایران مي آید و با آغاز جن

ک« اس
به نام »آمری

ش مي رود و فیلم 
ت او سراغ

س از اطلاع از سرگذش
ب. شعباني پ

شدن در سرچشمه رفسنجان ساکن مي شود، اما با حال و روزي نامناس
ش مي سازد. این جانباز در طول این سال ها از حقوق اولیه شهروندي محروم بوده و حتي به 

س زندگي دراماتیک
»ملي بدون کارت« را براسا

ت، برسد. شاید این 
ش که سفر به خانه خدا و کربلا اس

خاطر نداشتن شناسنامه و کارت ایراني نتوانسته پاسپورت بگیرد تا به آرزوي دیرینه ا
ث شود گره از  مشکل این جانباز هندي الاصل مقیم کشورمان گشوده شود. 

ت باع
مستند در جشنواره سینما حقیق
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